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S prvními předjarními prodlužu-
jícími se dny přichází první svátek,
který se nám pevně usadil v srdcích.
Ano, je to Mezinárodní den žen.
Vzhledem k důvodům vzniku tohoto
svátku nemají současní mocipáni,
a ani škola, zájem o jeho připomíná-
ní. A i díky tomu se mezi mladými

nejdříve konaly v USA na popud tamní Socialistické strany USA;
velké shromáždění za volební právo žen se konalo 8. března 1908
v New Yorku. Svátek žen byl poprvé slaven 28. února 1909 po vy-
hlášení Americkou socialistickou stranou. Na první mezinárod-
ní ženské konferenci Druhé internacionály v Kodani v srpnu
1910 prosadila německá socialistka Klára Zetkinová pořádání
mezinárodního svátku, tehdy ještě bez určení pevného data. Od
r. 1911, kdy byl poprvé slaven v Německu, Rakousko-Uhersku,ní. A i díky tomu se mezi mladými

lidmi najdou takoví, kteří neznají
historii tohoto svátku. Současní moc-
ní jej totiž spojují s „roky před osmde-

sátým devátým“ . Část mládeže tak vůbec nechápe smysl tohoto
svátku a nezná, kde a proč vlastně vznikl! Zabrousím trochu do
historie a připomenu jeho zrod.

MDŽ je mezinárodně uznávaný svátek stanovený Organizací
spojených národů k výročí stávky newyorských švadlen v roce
1908. Demonstrace žen na konci zimy, tradičně o nedělích, se

I letos slavíme MDŽ
8. března popřejeme ženám k jejich svátku a poděkujeme

jim za jejich práci v zaměstnání, v domácnosti a ve veřejném
životě. Ocenění si zcela oprávněně zaslouží. Počátek svátku je
v New Yorku v hnutí textilních dělnic za lepší životní a pracovní

r. 1911, kdy byl poprvé slaven v Německu, Rakousko-Uhersku,
Švýcarsku, Dánsku a USA, mezi jeho cíle patřilo volební právo
žen, od r. 1975 pak je připomínán jako den mezinárodní solida-
rity žen za rovnoprávnost, spravedlnost, mír a rozvoj. Tolik fakta.

Je mi ctí se dnes připojit ke všem mužům a poblahopřát na-
šim ženám k jejich svátku. Přijměte poděkování za Vaši práci.
Uvědomujeme si, že bez Vašeho přispění by svět nestál za nic.
Jste nositelkami pokračování rodu, tvůrkyně domácích krbů
a pohody. Za to Vám všem dík.

Martin Říha, předseda MěV KSČM v Brně

8 . B Ř E Z E N  –  M E Z I N Á R O D N Í D E N Ž E N

v New Yorku v hnutí textilních dělnic za lepší životní a pracovní
podmínky. Německá sociální demokratka Klára Zetkinová poda-
la na Mezinárodním sjezdu socialistických žen v Kodani v roce
1910 návrh slavit 8. březen jako Mezinárodní den žen. Poprvé byl
slaven v roce 1911 a v Rusku se ho zúčastnilo 80 000 lidí. Není
pochyb, že přispěl k vývoji, který vyvrcholil v únoru a říjnu 1917
před 100 lety.

Kormidelníci cesty naší společnosti zpět ke kapitalismu z řad
Ofčáků po listopadu 1989 se projevili v pravém světle. Nejprve
začali svátek žen pomlouvat. Byla to prý příležitost k pití a opíje-
ní mužů a i k obtěžování žen, kterým věnovali sadu ručníků,
kapesníků a kytku. Zvláště takto hovořila Jiřina Šiklová (1935)
z pražské Univerzity Karlovy, povoláním socioložka. Jeden z vý-
znamných Ofčáků Martin Mejstřík (1962), loutkoherec a publi-
cista, dokonce jako senátor podal návrh tento svátek zrušit. Ale
měl smůlu, jeho návrh neprošel. Začala propagace Svátku matek

POZVÁNKA
na Brněnský odborný seminář

SOCIALISMUS nebo BARBARSTVÍ?
Cílem semináře je prodiskutovat současné marxistické analýzy
dnešního světa, příčiny stavu a možnosti dalšího vývoje.
Hlavními vystupujícími konference jsou:
• Doc. PhDr. Marek Hrubec, Ph.D. (levicový filozof )
• PhDr. Luboš Blaha, Ph.D. (levicový ekonom, poslanec parla-

mentu SR za hnutí SMĚR)
• PhDr. Josef Skála, CSc. (místopředseda ÚV KSČM)(Dokončení na straně 2)

Foto Tibor Dávid

Komise ideověvýchovné práce MěV KSČM v Brně

srdečně zve na D IS K U S N Í Č T V R T E K ,
který se uskuteční 16. března 2017 v 17 hodin

na MěV KSČM v Brně, Křenová 67, sál v 2. poschodí.

Tém a : " G E N D E R O V Á  P O L IT I K A "
Úvodní slovo Věra Klonza, Václav Fišer

• PhDr. Josef Skála, CSc. (místopředseda ÚV KSČM)
• Mgr. Věra Klontza-Jaklová, Ph.D.  (archeoložka)

S doplňujícími příspěvky vystoupí:
Dr. J. Boháček, Mgr. A. Mikulenková, Ing. V. Fišer, Mgr. A. Hubert ad.
Seminář se bude konat 18. 3. 2017 od 10 hodin v Brně (Křenová 67,
druhé patro).
Po polední přestávce bude dán prostor diskusi. • Účastnický poplatek
činí 50 Kč (konferenční balíček a jednoduchý oběd, káva a voda).
Více na http://www.kscm-brno.cz  nebo www.facebook.com/kscmBrno
Seminář pořádá MěV KSČM v Brně • Konferenciéři: Ilja Kreslík a Věra
Klonza-Jaklová • Konference se koná za přispění: KV KSČM Brno, Klubu
společenských věd, Klubu přátel KKE a soukromých přispěvatelů.

(Dokončení na straně 2)



V době, kdy vychází toto číslo Echa vrcholí jednání krajských
nominačních konferencí strany. Jedním z jejich úkolů je mimo
sestavení kandidátky pro podzimní parlamentní volby i projed-
nání Volebních tezí pro tyto volby. My v Brně jsme tak učinili na
jednání městské konference 11. února a na následném jednání
městského výboru, které schválilo dokument Náměty městské
organizace KSČM v Brně pro zpracování Volebního programu

MALÉ ZAMYŠLENÍ ALEŠE RŮČKY
NAD TVORBOU VOLEBNÍHO PROGRAMU STRANY

samozřejmě i jasné, kdo se ho bát nemusí, naopak by ho měl
vítat.

Jsem přesvědčen, že program naší strany, chce-li být komu-
nistickým, se k uvedeným myšlenkám klasiků musí jednoznačně
přihlásit. Přihlásit se tím, že zcela jasně stanoví, že strana má jas-
no o zdroji a původcích současného stavu ve společnosti. A že na
tomto základě ví, jak bude problémy řešit. A že současně ví, žeorganizace KSČM v Brně pro zpracování Volebního programu

KSČM pro volby do PS PČR v roce 2017. Dokument důsledně vy-
chází jak z Volebních tezí schválených 5. zasedáním ÚV, tak
z obsahu jednání členských schůzí i diskuse na městské konfe-
renci. Obsahuje i některé náměty pro zajištění vlastní volební
kampaně včetně návrhů hesel nebo propagačních předmětů.
Dokument již byl zaslán Programové komisi ÚV k využití při tvor-
bě návrhu volebního programu KSČM pro dubnové zasedání
ústředního výboru.

A protože do dubna ještě nějaký čas zbývá, přidávám se do
diskuse k tvorbě volebního programu i já. Jsem přesvědčen, že
volební program musí vycházet z programových dokumentů
schválených loňským IX. sjezdem. Současně si myslím, že nic
nebrání tomu, aby šel i nad jejich rámec, neboť  doba je již do-
statečně zralá na to, aby KSČM jednoznačně vyjádřila, jakým
způsobem chce přispět ke zkvalitnění života společnosti.

tomto základě ví, jak bude problémy řešit. A že současně ví, že
aby je mohla řešit, potřebuje podporu a pomoc občanů, které
bere jako spolupracovníky při přeměně společnosti.

Začít by se mělo především stanovením nosných témat a vy-
světlit, proč jsou nosná. Při jejich stanovení stačí sáhnout do zá-
suvky obsahující návrhy, jež podali poslanci KSČM a jimž nebylo
záměrně vládnoucími elitami popřáno ocitnout se na lavicích
Poslanecké sněmovny. Jsou to současně navržené cesty k řešení.
Řekněme tedy jasně, jakou máme představu ohledně takzvaných
církevních restitucích, projednání kauz spojených s privatizací
státního majetku. Jakou máme představu o uplatnění tak závaž-
ných ekonomických nástrojů, jako jsou např. daně z majetku či
majetková přiznání, o hospodaření s přírodním bohatství. Ve vý-
čtu by se dalo dlouho pokračovat.

To je ta pravá tvář onoho strašidla komunismu . Ukažme ji
voličům aby zjistili, že slušný a poctivý člověk se takového straši-

Ples jako Brno
Šlo o hit sezóny koncem ledna. Byl to již šestý ročník akce.

Bylo 600 zájemců. Vstupenky na jeden z nejluxusnějších
plesů v ČR rychle mizely v předprodeji, největší zájem byl
o nejdražší v ceně necelých 12 tisíc Kč. Lidé dostávali osobní
služby baristy, neomezené množství pravého šampaňského
i odvoz limuzínou. Vystoupila stovka účinkujících z řad našich
umělců – Ewa Farna, dcera Lenky Filipové Lenny i britská Atkin-
sonová za doprovodu orchestru Karla Vlacha. Luxusní zábavu
zdůraznilo 30 hostesek a 6 tisíc tulipánů, činili se kuchaři, při-
pravili např. bretaňské ústřice, krevety, mušle svatého Jakuba,
uzená kachní prsa, kančí svíčkovou, konfitovaná telecí líčka.
Účastníci snědli přes 3500 porcí jídla a vypili 350 lahví pravého
šampaňského. Zbyla jídla pro 50 lidí, která v noci dostali lidé bez

způsobem chce přispět ke zkvalitnění života společnosti.
Protože volební kampaň předchází 100. výročí Velké říjnové

socialistické revoluce, můžeme očekávat, že právě tento moment
se budou naši protivníci, při absenci skutečných argumentů,
snažit využít proti nám. Myslím, že to lze z určitého pohledu i při-
vítat a hned vysvětlím proč. Nejdříve si však připomeňme úvod-
ní věty Manifestu komunistické strany: „Evropou obchází straši-
dlo – strašidlo komunismu. Ke svaté štvanici na toto strašidlo se
spojily všechny mocnosti staré Evropy – papež i car, ...“  V prosinci
to bude právě 170 let od chvíle, kdy Marx s Engelsem tento první
programový dokument komunistů sepsali. V předmluvě k jeho
německého vydání z roku 1872 pak napsali: „Třebaže se poměry
za posledních dvacet pět let značně změnily, jsou všeobecné zása-
dy, rozvinuté v tomto Manifestu, celkem také dnes ještě naprosto
správné. … Praktické uplatnění těchto zásad, jak prohlašuje
sám Manifest, bude vždy a všude záviset na historicky daných
okolnostech …“ Určitě se shodneme, že jsme právě četli nadča-

dla nemusí vůbec obávat!

šampaňského. Zbyla jídla pro 50 lidí, která v noci dostali lidé bez
domova v azylovém domě ve čtyři hodiny ráno. Před půlnocí
byla dražba Nadace Pro dětský smích, získala přes 1 milion Kč,
byla vydražena luxusní postel v hodnotě 410 tisíc korun nebo
prsten ze 14karátového bílého zlata za 80 tisíc Kč. Peníze pomo-
hou 5 postiženým a těžce nemocným dětem. Celostátní a brněn-
ské studio ČT o akci pomlčely, pochopitelně! Karel Janiš

okolnostech …“ Určitě se shodneme, že jsme právě četli nadča-
sová slova. Přidám ještě, že Marx v Manifestu formulovaný pro-
blém rovnosti dále rozvedl v Rukopisech Grundrisse, když píše,
že plný a svobodný rozvoj každého člověka bude v nové společ-
nosti nejdynamičtějším faktorem rozvoje výrobních sil.

A tím se dostávám k vysvětlení, proč můžeme v jistém smyslu
přivítat očekávané antikomunistické výlevy v předvolebním ob-
dobí. Protože budeme moci jednoznačně ukázat pravou tvář
onoho strašidla komunismu. Ukázat, pro koho jsou myšlenky
komunismu strašidlem a proč. Jedině komunismus může vyře-
šit základní omezení rovnosti - to je diskriminaci v důsledku
majetkových rozdílů . A protože komunistickým řešením této
otázky je odstranění uvedené základní diskriminace, je nám zce-
la jasné, kdo se (právem) bojí zmiňovaného strašidla. A je nám

Třináct oceněných
Ceny města Brna za rok 2016 dostalo třináct osobností.

Z více než 60 návrhů z řad veřejnosti je vybrali zastupitelé na
doporučení Rady města Brna. Např. za zásluhy o svobodu a de-
mokracii získal cenu brig. gen. v. v. Emil Boček (účastník protihit-
lerovské letecké bitvy o Anglii), ze známých osobností krasobrus-
lař Karol Divín. V oboru lékařské vědy a farmacie ocenilo m. Brno
Pavla Braveného , za literární činnost a publicistiku  Jaroslava Eri-I letos slavíme MDŽ

ECHO str. 2

Pavla Braveného , za literární činnost a publicistiku  Jaroslava Eri-
ka Friče či za přírodní vědy Ivana Holoubka. In memoriam získal
toto ocenění Jindřich Höhm (VŠ pedagog tenisových sportovců).
V oboru hudba je nový nositel Ceny Zdeněk Kluka, v oboru archi-
tektury a urbanismu Ivan Koleček, ve společenských vědách je to
Jiří Munzar. Za mimořádný přínos Brnu malíř  Stanislav Sedlá-
ček, jehož obrazy Brna mají ve sbírkách prezidenti středoevrop-
ských zemí, princ Charles, papež či 15 kosmonautů a astronautů.
Za technické vědy si cenu zasloužil Aleš Svoboda, za výtvarné
umění a design Jan Šimek a konečně za mezinárodní spolupráci
města Brna knihovnice Jana Šubrová.   (vž)

I letos slavíme MDŽ
(Dokončení ze strany 1)
8. května. Ve veřejnosti postupně odpor k MDŽ upadal a část
obyvatel slaví MDŽ i dále, část Svátek matek. Největší zisk mají
v této situaci prodavači květin a dalších drobných pozorností vě-
novaných ženám v uvedených dnech.

A je u Ofčáků a dalších kormidelníků ke kapitalismu možno
vidět velký paradox. Hlásají zásadu „Se Spojenými státy na věčné
časy a nikdy jinak“ , ale jejich třídní posuzování událostí jim brá-
ní slavit MDŽ. Podobně i 1. máj má počátky ve Spojených stá-
tech, ale to je jiná kapitola minulosti.   Karel Janiš



Trestní oznámení u Městského státního zastupitelství
v Brně podal 31. ledna brněnský městský zastupitel a předse-
da Městského výboru KSČM Martin Říha. Žádá v něm o pro-
šetření pravdivosti znaleckého posudku a porušení povinnos-
tí při správě cizího majetku.

Např. jako zmanipulovaný se jim jeví návrh prodeje pozemku
i s budovou na Šujanově náměstí č. 1 (bývalá slévárenská střední

NA PODIVNÉ TRANSAKCE BRNA PODALI
KOMUNISTÉ TRESTNÍ OZNÁMENÍ

Ještě více problémový se zdá být ná-
vrh směny pozemků v městských částech Brno-střed,
Bystrc a Starý Lískovec za pozemky pro stavbu lehkoatletické haly
Campus pro 2000 sedících diváků o rozměru 110 x 74 m a na výš-
ku 17 metrů, která má vyrůst vedle univerzitního kampusu při sil-
ničním sjezdu do pisáreckého tunelu. Atletická hala přijde na in-
vestici několik desítek milionů korun, za pozemek skoroi s budovou na Šujanově náměstí č. 1 (bývalá slévárenská střední

škola) za zřejmě podhodnocenou cenu asi 30 milionů Kč. Tuto
majetkovou transakci v katastrálním území Trnitá údajně nepro-
jednalo zastupitelstvo Městské části Brno-střed. Na radnici roz-
hodli pouze konšelé.

vestici několik desítek milionů korun, za pozemek skoro
šestimetrové navážky chtějí jejich nynější vlastníci přes 79 milio-
nů Kč. Není jasné, co bude stát případná sanace plochy pod ha-
lou. To proto, že jde o 3,3 až 5,5 metru mocnou navážku zeminy,
stavební suti a kdoví čeho! Co suť případně ukrývá? „Přípraváři“
směny nemovitostí raději udělali jen dvě sondy průzkumu pod-
loží chystaného díla (co se ekologické zátěže týká).

Říha předpokládá, že do měsíce dostane od státního zastupi-
telství vyrozumění o tom, jak věc dopadla. Na tiskové konferenci
vysvětlil, že radniční koalice hlasovala jednotně a usnesení o
sporné transakci majetku prosadila. Proti byli komunisté a při-
pojili se k nim i zastupitelé opozičních ČSSD a ODS. Koalice se
zavázala směnu provést. V případě, že tak učiní, vystavuje se spá-
chání dokonání možného trestného činu.

“Na jednání Zastupitelstva města Brna jsem jasně řekl, že ko-
munisté jsou pro to, aby se Atletická hala Campus postavila. Avšak
jen v rámci průhledného jednání a pravdivosti údajů, které dostá-

Město vymění pouliční hodiny
Španělské uliční hodiny, většinou na sloupech na křižovat-

kách, dosluhují ve středu Brna. Špatnými časovými údaji matou
kolemjdoucí. Budou odstraněny a v květnu nebo červnu je na-
hradí deset hodin zbrusu nových ve dvojím provedení.

Modernější typ má být rozmístěn dál od centra (např. v lokali-
tách Poříčí, Nové sady) a historizující více v centru (např. Morav-
ské a též Malinovského náměstí). Vedení města Brna vypovědělo
dosavadní smlouvy se soukromou společností, která provozova-
la hodiny v brněnských ulicích od 90. let. Městská společnost
Technické sítě Brno (TSB) dostala od magistrátu investiční dota- jen v rámci průhledného jednání a pravdivosti údajů, které dostá-

vají k věření zastupitelé. Na základě nedůvěryhodných informací
jsme nemohli zodpovědně rozhodnout. Proto jsme hlasovali proti
směně nemovitostí v majetku města Brna za prostor navážky ke
stavbě atletické haly,“  zdůraznil Říha a dodal: „Dali jsme jasně
najevo, že jednání radniční koalice kolem transakce nám nepři-
padá dostatečně transparentní a dáváme přednost výběrovému
řízení s průhledným způsobem prodeje i nabytí nemovitostí.“

(vž)

Technické sítě Brno (TSB) dostala od magistrátu investiční dota-
ci 1,4 milionu Kč na pořízení nových kvalitních hodin s možností
dálkového dohledu, které se samy seřizují.

Rozmístěny v terénu mají být na dosavadních nebo z technic-
kých a bezpečnostních důvodů na přesunutých stanovištích.
Nové časoměrné stroje budou ukazovat čas lépe a přesněji než
dosavadní. V současné době se připravují podklady pro zadání
veřejné zakázky na nákup vlastních městských hodin. Teprve po
nich bude možné upřesnit jejich konečnou podobu.   (vž)

TIC otevřelo nové infocentrum
Nové víceúčelové informační centrum s označením „To je Brno“ otevřeli na

pomoc návštěvníkům moravské metropole představitelé brněnského magistrátu.
Je v přízemí nového vícepodlažního parkovacího domu Domini mezi Novou radnicí
a hotelem International.

Řešení ostud Brna?
Mírný posun je vidět u brněnského nádraží. Na poradě majitelů prostor před ná-

dražím je dohodnut jejich každodenní úklid. Podchod se stánky směrem k Vaňkovce je
věc dlouhodobého řešení. Vlaková část prošla úpravou, má nové peróny a podchod.
Proběhne rekonstrukce hlavní budovy.

Vedení Brna vyjednalo prodej chátrající budovy Jalta  a nový majitel jej za 100 milio-
nů Kč chce obnovit v podobě obchodů a bytů.

Pohořelec – ulička mezi Jánskou a Kobližnou – byl zbaven prodejních stánků. Věc
bude ale řešit soud na podkladě trestního oznámení majitelky tržnice.

Obavy jsou ze stavebních úprav v hotelu Avion na České ulici. Obnova probíhá pod-
le projektu architektky Evy Jiřičné, ale dělníci provedli dílčí změny tvaru jednoho ze

Radní pro marketink a cestovní ruch Špilberku. V letní sezóně mohou návštěv-Radní pro marketink a cestovní ruch
Petra Rusňáková se rozplývala nad tím,
že nové moderní infocentrum je tu pro
všechny, tj. pro návštěvníky jen na skok
nebo pro ty, kteří v Brně žijí. Nejčastější
důvod k návštěvě infocentra je: Nevím,
hledám, potřebuji, chci... Kromě získání
tipů na návštěvu památek a výletů do oko-
lí si tam zájemci mohou dát kávu, odsko-
čit si na WC, chvíli počkat na schůzku, při-
pojit se k wifi a koupit dárky s brněnskou
tématikou či si tam uschovat zavazadlo.
Rady na téma jak si užít brněnskou poho-
du zde dostanou v několika jazycích, včet-
ně v brněnského hantecu. Žel vybavení
místnosti působí velice stroze až nepřívě-
tivě, nehledě na to, že je vlastně prázdné a

Špilberku. V letní sezóně mohou návštěv-
níci využít též infocentrum „Brno je zlatá
loď“ u přístaviště na Brněnské přehradě.

(did)
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le projektu architektky Evy Jiřičné, ale dělníci provedli dílčí změny tvaru jednoho ze
schodišť. Záruka, že budou zachovány původní prvky stavby hotelu, neexistuje, jak čas-
to bývá v podobných situacích, viz kavárna Savoy na Jakubském náměstí.

Starý stadion za Lužánkami byl brigádníky obnoven. Do roku 2020 by tu měl vznik-
nout stadion pro 23,5 tisíc diváků asi za půl druhé miliardy Kč. Probíhá majetkové vypo-
řádání s majiteli pozemků.

Konkrétní formu má i 4miliardová obnova bývalé Zbrojovky v Zábrdovicích. Na plo-
še 22 hektarů má vzniknout čtvrť Nová Zbrojovka s byty, kancelářemi, obchody i vý-
robními halami. Do roku 2020 by měla být hotová první část.

Bývalý areál Vlněny byl částečně zbourán a má tu být moderní lokalita především
s mnoha kancelářemi. Karel Janiš

tivě, nehledě na to, že je vlastně prázdné a
ani rozměrná plocha zdí nenabízí praktic-
ky žádnou upoutávku no to, co by si měl
turista povšimnout a prohlédnout. Lavice
z ohoblovaných prken a nesourodá sbírka
barových židliček nepřívětivý dojem
umocňují!

Původní infocentrum na Staré radnici
zůstalo je rozšířené o nabídku knih
o Brně. Po celý rok je návštěvníkům vedle
již zmíněných IC na letišti v Tuřanech a na



E v r o p s k á  u n i e  a  Č e s k á  r e p u b li k a
19. ledna se konal první diskusní čtvrtek v r. 2017. Zabýval se současnou Evropskou unií (EU)

a naší politikou (ČR) v ní. Referujícím a reagujícím na diskusní příspěvky a dotazy byl s. Ing. Jaro-
mír Kohlíček, CSc., poslanec Evropského parlamentu za KSČM. O tom, že zájem o diskusní čtvrtek
byl značný, svědčí téměř plně obsazený největší sál MěV KSČM.

S. Kohlíček – člen průmyslového výboru Evropského parla-
mentu (EP) přijel ze zasedání EP, jehož sídlo se nachází ve Štras-
burku. V posledním období tam proběhla volba předsedy EP,
jeho místopředsedů (14) a kvestorů (5).

Z EU vychází množství návrhů, podnětů, které však mnohé

že některá její část je středová. Jsme jednotni, schopni se dohod-
nout proti všem cizím vojenským základnám a v úsilí o udržení
míru ve světě. Každý stát však má svoje zájmy ve společné zahra-
niční politice. Čili těžko se slaďuje společná zahraniční politika.
Tak jsou rozdílné názory např. na urovnání konfliktu EU s Rus-Z EU vychází množství návrhů, podnětů, které však mnohé

země EU, jako např. ČR, ještě až hloupě zvětšují, přičemž se ne-
oprávněně odvolávají na pokyny EU. Dnes je na trhu hodně až
zbytečně povolených drog. Je to špatné, ale platné, neboť všech-
ny státu EU smlouvu odsouhlasily a podepsaly.

EP je v polovině svého volebního období. V současnosti slyší-
me, čteme o odchodu Velké Británie (VB) z EU. To všechno jsou
jen předběžné, nic neznamenající řeči, neboť VB má skutečně
teprve podat žádost do konce března 2017. Zkrátka všichni o tom
mluví a přitom nic neví.

Co dělá EU pro lidi mající „hluboko do žlabu?“ Sociální otázky
jsou národními otázkami. Je třeba v ČR zlepšit blahobyt obyčej-
ných lidí, sociální ochranu, přístupy na trh práce, rovné zachá-
zení mezi muži a ženami aj. V sociálních oblastech je v EU velká
nerovnost mezi zaostalými (např. ČR je na čtvrtém místě nejmé-
ně placených za práci, za námi už je pouze Bulharsko, Rumun-

Tak jsou rozdílné názory např. na urovnání konfliktu EU s Rus-
kem, aby EU byla rovnocenným spojencem USA, na zájem řeše-
ní situace Turecka aj., až po společnou obranu EU. Současné vo-
jenské jednotky ČR jsou vlastně intervenčním sborem, což není
naším národním zájmem.

Je třeba si uvědomit, že EU vznikla na podporu evropského
kapitálu, a to nám mnohé dění v EU vysvětlí. Díky referujícímu
byl diskusní čtvrtek vskutku zdařilý.         Josef Vondrák

KS Řecka v r. 2013 započala s iniciativou proti Evropské unii
(EU). Britové, Irové jsou proti EU. EU je třeba rozbít. Ona totiž
neustále na sebe navazuje nové státy, aniž by řešila svoje problé-

ně placených za práci, za námi už je pouze Bulharsko, Rumun-
sko a Maďarsko) a vyspělými zeměmi ( např. severské země).
Nůžky mezi chudými a bohatými se stále více rozevírají (v ČR je
19 % obyvatel na hranici sociální nouze). Jsou schopny národní
parlamenty s tím něco udělat? Naši nynější poslanci i budoucí kan-
didáti by nám současnou skutečnost měli objasnit (např. min. dů-
chod v ČR je 3600,- Kč, přičemž levný pohřeb stojí 30 tisíc).

Hodně pozornosti se věnuje zahraničním problémům, např.
migraci. V zahraniční politice je skutečností, že náš stát býval
vždy značně ovlivňován našimi sousedy. Proto chceme ve svém
okolí dobré sousedy. Sjednocená levice by měla pomoci. Škoda,

M e z in á r o d n í  k o m u n is t ic k é  h n u t í
Čas plyne a 16. února se konal už druhý diskusní čtvrtek

v letošním roce, na téma uvedené v nadpisu. Referujícím a na
dotazy odpovídajícím byl soudruh Vladimír Sedláček, pracov- neustále na sebe navazuje nové státy, aniž by řešila svoje problé-

my. Bez sjednoceného MKH nelze uvažovat o změně globálního
kapitalismu. Abychom dosáhli sjednocení, musí MKH vědět,
proč není sjednocené, jaké jsou příčiny roztříštěnosti. Skuteč-
nost v MKH je smutná, není schopné se sjednotit proti součas-
nému, sjednocenému kapitalismu. Nejradikálnější KS v Evropě
je Portugalská KS, neochvějně stojící na straně lidu.

U nás je třeba, aby se předseda KSČM s. Filip sešel s představi-
teli KS v ČR před volbami. Pokud nebude jednota, tak neuspěje-
me. Jsme dost silní, abychom si přiznali nejednotnost. Je to sice
deprimující, ale potřebné.

Některé KS pracují na analýze příčin roztříštěnosti MKH. To
se zatím v KSČM nekoná. Za klad je možné považovat alespoň
nedávný vznik ideologického oddělení na ÚV KSČM. Zde stojí za
zmínku, že komunisté Indie vydávají časopis „Marxista“ a Jiho-
africká KS (má přes 60 tisíc členů, dokonce 4 ministry ve vládě)
vydává časopis „Africký komunista“ , kde se snaží o analýzu MKH.

dotazy odpovídajícím byl soudruh Vladimír Sedláček, pracov-
ník oddělení mezinárodních vztahů ÚV KSČM. Většině pří-
tomných je známý z článků a překladů v Haló novinách, které
napomáhají správné informaci a orientaci čtenářů.

Mezinárodní komunistické hnutí (MKH) je v současnosti
značně roztříštěné. Potřebujeme něco, co nás sjednotí. Jsou
organizována společná setkání (poslední ve Vietnamu – přes
sedmdesát politických stran), vždy věříme, že vyjdeme posíleni
a poučeni. Nebývá tomu tak.

Komunistické strany (KS) v Dánsku jsou 4, v Rusku 3 (KS Rus-
ké federace, KS Sovětského svazu, Komunistická dělnická strana
Ruska), v Belgii 3, v Indii 4, z toho jen 2 jsou nejsilnější. KS Indie
čítá přes 600 tisíc členů; je to strana chudých, jejich zdroj pouče-
ní. Tak by bylo možné pokračovat. V ČR máme silnou KSČM, ale
také KSČ, KSČ 21 a KSČMS (KS Čech, Moravy a Slezska).

Významnou úlohu v Evropě sehrávají tři velké odborové cen-
trály. Z nich Katolické odbory jsou v současnosti radikálnější než
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vydává časopis „Africký komunista“ , kde se snaží o analýzu MKH.
Zesílily hlasy pro založení Internacionály . Světová odborová

federace je síla, která by mohla něco oslabit až změnit. KS Nor-
ska má 200 členů, za nimiž stojí sto tisíc odborářů. Je to otázka
tak asi pěti let. Věřme, že ty silné KS, např. Řecka, Portugalska,
Norska, Jihoafrické republiky, Indie … to dokáží. Zde vyvstává
otázka, zda je naděje, že se KSČM změní?

Skončil diskusní čtvrtek velmi bohatý na ne zrovna veselou,
optimistickou informaci… Než chceme-li uspět, je třeba vidět
opravdovou skutečnost a ne nesplněná přání.

Josef Vondrák

trály. Z nich Katolické odbory jsou v současnosti radikálnější než
odborová federace.

Hodně jsme si slibovali od KS Číny. Než tato strana nikoho z
nás nepodporuje. Smutný je případ zemědělců v Eritreji, o což se
zasloužila Čína. Není náhodou, že do Evropy přijeli čínští odbo-
ráři, aby se poučili, jak bojovat proti čínskému vedení. V posled-
ní době probíhají spory mezi komunisty ČLR a KS na Filipínách.
KS Číny obhajuje svoje nároky na území v Jihočínském moři. Fili-
píny jsou proti, KS Japonska se ostře postavila proti Číňanům.
Když se rozpadl SSSR, tak KS Japonska vydala prohlášení, v němž
se postavila proti počínání KS SSSR. Toto pro nás zůstalo zastřené.



trhu chybějí právě absolventi mnoha
učebních oborů. Až nedávno se někteří na
ministerstvu probudili, ale 25 let těžko lze
dohnat a hlavně napravit. Za největší
omyl považuji zrušení všeobecně platí-
cích učebních osnov, takže na školách
platí řada systémů většinou v zahraničí
zavedených. Tehdejší ministryně školství
dala své dítě na francouzské lyceum.

KE DNI UČITELŮ – JAN AMOS KOMENSKÝ – 425
Právě tolik je let, kdy se 28. března

narodil jeden z nejvýznamnějších Če-
chů, který v obecném povědomí je uvá-
děn jako jeden ze zakladatelů moderní
pedagogiky, jako učitel národů. Požado-
val vzdělání a vyučování pro všechny bez
rozdílu věku, pohlaví a národnosti. Vypra-
coval ucelený návrh na školskou výchovu
od 6 do 24 let věku na podkladě zásad ná-

Stačí připomenout tzv. kubánskou kri-
zi v roce 1962, kdy nakonec J. F. Kennedy
a N. S. Chruščov společně přispěli k vyře-
šení situace a odvrácení hrozby konfliktu.
Ale stačilo, aby rozkaz velitelům ponorek
s A zbraněmi odejít z území, které je za
hranicí, za níž není návratu, přišel pozdě
nebo vůbec ne, už by neměl kdo o dalším
vývoji něco napsat. Nehrozí podobná si- dala své dítě na francouzské lyceum.

A dnešní ministryně školství pokračuje ve
snaze dostat všechno žactvo do základ-
ních škol, zrušit školy praktické, nástup-
kyně tzv. zvláštních škol. A pro tyto děti
bude ve třídě asistent, který se jim bude
věnovat – a mnoho jich není k dispozici.
Samostatnou kapitolou jsou maturity. Je-
jich písemné práce posuzují lidé z celo-
státní organizace, na jejíž projekty bylo již
vynaloženo několik milionů korun. Ale
hlavně, oni maturanty neznají tak, jako
nás znali vyučující během studia na gym-
náziu, kteří nás zkoušeli při maturitě
a hodnotili naše písemné práce. Obě uve-
dené ministryně školství – ta, co zrušila

od 6 do 24 let věku na podkladě zásad ná-
zornosti (obrázky a kresby v učebnicích),
aktivního osvojování si učiva (učitel ob-
jasní žákům, proč se učí předmětu), při-
měřenosti učiva z hlediska věku žáka.
Byl to převrat v tehdejším chápání výcho-
vy a vyučování. Ve vzdělání člověka viděl
Komenský uskutečnění pravého lidství,
cestu k lidské dokonalosti.

Méně nebo vůbec ne je Jan Amos
Komenský znám jako jeden z největších
filozofů své doby. Ve svých spisech spo-
jil tradice humanismu, reformace i vědy
17. století ve velký pansofický, tj. vše-
vědný systém, který Komenskému byl
východiskem, základnou společenské

vývoji něco napsat. Nehrozí podobná si-
tuace dnes, kdy u hranic Ruské federace
jsou stovky vojáků zejména amerických,
aby zabránily možnému postupu ruských
„agresorů“ dopředu? Raději o tom nepře-
mýšlet.

A pokud jde o školství u nás?
Prošlo a prochází změnami, které jsou

na hranici únosnosti. Od páté třídy jde
mnoho žactva na gymnázia a poté na vy-
soké školy. Co bude s jejich absolventy,
nikoho nezajímá, jaké zaměstnání nalez-
nou či nikoliv. Podobně jsou na tom
i absolventi gymnázií nebo dalších střed-
ních škol, kteří dále nestudují. Ani v kotel-
nách, ani při umývání oken nebo při čer- dené ministryně školství – ta, co zrušila

osnovy a ta nynější – zřejmě na uvedený
spolehlivý systém zapomněly.

Odkaz J. A. Komenského všestranně
promlouvá k dnešní době, jen chtít se
jím řídit! Karel Janiš

východiskem, základnou společenské
a lidské všenápravy. Světový názor Ko-
menského vycházel z jeho kněžství a bis-
kupství Jednoty bratrské. Byl ovlivněn
zápasem tehdejšího katolického tábora
v čele s Habsburky a protestantským tábo-
rem, porážkou nekatolíků a vynucenou
emigrací několika desítek tisíc nekatolíků,
životem vyhnance a skonu daleko od
rodné vlasti. Nápravu věcí navrhoval v ob-
lasti náboženské, vzdělávací a politické
a provést ji měly tři tribunály. Měly být od-
straněny spory mezi církvemi na podkla-
dě tolerance mezi nimi. Vzdělané národy
měly nezištně pomáhat národům méně
vzdělaným. Předpokládal zlepšení správy
věcí veřejných uvnitř státu i v mezinárod-

nách, ani při umývání oken nebo při čer-
padlech vody nejsou pracovní místa, jak
kdysi působili disidenti před listopadem
1989. Učňovské školství jako dobře vybu-
dovaný systém s vějířem potřebných ře-
mesel přestal existovat a na pracovním

ŠLI PŘED NÁMI�
Zdeněk Nejedlý – 55. výročí smrti

9. března 1962 zemřel v Praze význam-
ný představitel našeho politického, vě-
deckého a kulturního života prof. Zdeněk
Nejedlý. Odešel člen ÚV KSČ, poválečný
ministr školství, práce a sociální péče,
předseda SČSP, jeden ze zakladatelů Čes-

dějin, Z české kultury, O lidovou republi-
ku . Vydal několikadílné monograf ie
o B. Smetanovi, V. I. Leninovi, T. G. Masa-
rykovi. Vycházel z poznání, že dělnická tří-
da a pracující lid jsou novou vůdčí silou ná-
roda a uchovatelem a rozmnožovatelemvěcí veřejných uvnitř státu i v mezinárod-

ním měřítku. Mnoho úsilí věnoval Ko-
menský otázkám války a míru. Po porážce
Habsburků a papežství v 30leté válce měl
být nastolen mír spravedlivý a zaručený
mezinárodním právem a světovou orga-
nizací. V době života Komenského jeho
návrhy pro výchovu a vyučování i všená-
pravy měly velmi malou naději jejich
uskutečnění. A v dalších staletích? Vždyť
jen jedno století ukazuje aktuálnost odka-
zu Jana Amose Komenského. Ve 20. stole-
tí byly dvě světové války s desítkami mili-
onů mrtvých, raněných, o materiálních
ztrátách nemluvě. Společnost národů
jako první a Organizace spojených náro-
dů po druhé světové válce usilovaly o mí-

předseda SČSP, jeden ze zakladatelů Čes-
koslovenské akademie věd a její prezi-
dent, autor publikací z různých oblastí
společenských věd, které představují té-
měř čtyři tisíce titulů. Předpoklady k nim
vznikly v rodině učitele a hudebního skla-
datele, v níž se 19. února 1878 v Litomyšli
narodil, během studií v Praze u profesorů
Hostinského, Golla a T. G. Masaryka. Od
roku 1921 spolupracoval s KSČ, jejím or-
ganizovaným členem se stal v roce 1929.
V roce 1924 založil Společnost pro hospo-
dářské a kulturní sblížení se SSSR. Za dru-
hé světové války žil v Sovětském svazu. Byl
spolupracovníkem moskevského vedení
KSČ, působil ve Všeslovanském výboru,
v Historickém ústavu Akademie věd SSSR

roda a uchovatelem a rozmnožovatelem
toho nejlepšího, co kdy národ vytvořil.

A právě proto mu polistopadoví mocní
nemohou přijít na jméno. Je často terčem
posměchu, urážek a odsudků od obnovi-
telů kapitalismu, kteří opovrhují dělnic-
kou třídou a dalšími lidmi práce, kteří po-
tlačují vše pokrokové, poctivé, jedinečné
v naší minulosti i přítomnosti. Jeho dílo
nám v takových chvílích ukazuje naši mi-
nulost v pravdivém posuzování a hodno-
cení. Karel Janiš

LEVICOVÝ KLUB ŽEN
„DOBROMYSL“
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dů po druhé světové válce usilovaly o mí-
rové řešení sporů mezi velmocemi, mezi
sousedními státy – a výsledky? Společnost
národů další světové válce nebyla schop-
na zabránit. A po roce 1945? Nejméně
dvakrát byl svět na prahu dalšího světové-
ho konfliktu. Tentokrát za použití zbraní
v podobě atomových a vodíkových a bůh-
ví jakých dalších s nedozírnými následky
včetně možného ukončení existence lid-
stva vůbec.

v Historickém ústavu Akademie věd SSSR
a přednášel na fakultě dějin Moskevské
státní univerzity. Pomáhal při vzniku naší
vojenské jednotky v SSSR. Jeho projevy
vyšly v publikaci Moskevské stati. Byl
u zrodu naší lidově demokratické repub-
liky, jednotné školy, muzeí B. Smetany,
A. Jiráska, M. Alše, obnovy Betlémské
kaple v Praze. Propracoval význam pokro-
kových tradic našeho národa v dílech
Dějiny národa českého, O smyslu českých

„DOBROMYSL“
Pořádá zájezd na LIDICKÝ památník

Zájezd se koná dne:
10. června 2017

Odjezd - OD BOHÉMKY v 6,15 hodin

CENA: 250 KČ

PŘIHLÁŠKY DO 25. května 2017
u s. Urbánkové, každé úterý na Křeno-
vé 67, 2 poschodí od 14 do 16 hodin.



1. leden nezačal dobře. Většina lidí žila pod dojmem Silvestra
a nástupu do Nového roku, náš Supermediokrat Václav Moravec
uspořádal další Fokus  (zaneřádil dalšími o předcházejících
dnech) na téma Jaká je česká národní povaha. Dokumentaristka
Olga Sommerová (1949) řekla, že jsme mravně rozloženi, proto-
že po listopadu 1989 jsme udělali tlustou čáru za minulostí a ne-
potrestali zločiny komunismu. Ztratili jsme tu úžasnou společen-
skou energii z 90. let a jsme v krizi zemanismu. Je hrozné, že lidé
neuspořádají proti Zemanovi revoluci, nějaký ten Majdan. (Což

U příležitosti 20. výročí podpisu Česko-německé deklarace
obou vlád z 21. ledna 1997 musel důrazně signatář dokumentu,
tehdejší předseda vlády ČR Václav Klaus, učiteli správného myš-
lení Davidu Borkovi připomenout pořadí událostí – příčina, prů-
běh, následky, opačné pořadí není správné. Že po listopadu 1989
se stále více dostávala do popředí řada následujících a doprovod-
ných událostí a jejich zcela „nová“  historická interpretace, jako
by před nimi nic nebylo. Najednou to začínalo vypadat tak, jako
by hlavní věcí byl odsun sudetských Němců od nás a jej doprová-

NA OKRAJ POČÁTKU ROKU 2017 Karel JANIŠ

neuspořádají proti Zemanovi revoluci, nějaký ten Majdan. (Což
je na hraně zákona nabádat k násilí podobnému v Kyjevě, který
osobně přišli i naši politici podpořit!)  Jsme Keltové, kteří jen ne-
dopatřením mluví slovanským jazykem, proto patříme na Západ.
Prezident Beneš byl zbabělec. Nejsme národ ateistů, protože bez
směřování k duchovnu nelze existovat.  (Média s ní zřejmě sou-
hlasila, neozvala se a už jsou hlasy o Antikampani, pokud bude
Miloš Zeman opět kandidovat na Hrad. Nebo Majdan i u nás?)

Před i po nástupu nového prezidenta USA naše média sou-
stavně využívají všech možných a hlavně nemožných příležitostí
ho kritizovat, napadat. Dávají možnost těm „nejpovolanějším“ .
Bývalý mluvčí prezidenta Havla Žantovský (prý dosavadní svět
skončil), Alexandr Vondra, Tomáš Klvaňa (za státní finance pro-
pagoval radarovou základnu u nás) , politici z ODS, TOP 09. Ve-
řejnoprávní ČT je zcela mimo objektivní informování veřejnosti
o skutečném průběhu událostí, soustavně pouze o demonstra-

by hlavní věcí byl odsun sudetských Němců od nás a jej doprová-
zející v řadě případů neomluvitelně brutální chování našich „po-
válečných hrdinů“  vůči už bezbranným sudetským Němcům.
Najednou se věci před válkou, v jejím průběhu a po ní začaly sy-
metrizovat, začaly být dávány vedle sebe, nikoli za sebe, začala být
opomíjena příčina a následek a začalo být nasloucháno hlasům
sudetoněmeckých krajanských spolků a jejich „právu na vlast“
(velmistrem v tomto výkladu minulosti je D. Herman a další padě-
latelé minulosti).  Proto tehdejší politická reprezentace zahájila pří-
pravu přijetí Česko-německé deklarace. Tak Davidu Borkovi na
ČT 24 a čtenářům MF Dnes 21. ledna 2017 objasnil naši minulost
V. Klaus, jak skutečně probíhala. Nebylo tak poprvé.

V Moravcově pořadu 29. ledna 2017 Daniel Herman řekl,
že na Západě odsoudili zrádce a kolaboranty s nacisty, kdežto
na Východě, tedy i u nás, šlo o etnickou čistku bez rozdílu. Pan
ministr zapomněl, že byly procesy s K. H. Frankem, s gestapáky –o skutečném průběhu událostí, soustavně pouze o demonstra-

cích proti Trumpovi v USA i ve světě, bylo prý jich celkem 100
milionů, 1 milion v USA. Podobně jako u nás – výsledky voleb,
nejsou-li podle přání těch „skutečných“  demokratů, běda! Ame-
ričtí voliči se nezeptali těch našich, koho mají volit, jsou tak zaos-
talí, že nevolili Clintonovou jako záruku jedině správného směru
politiky USA uvnitř i ve světě zejména. Situace dospěla tak dale-
ko, že skupina 17 evropských politiků poslala Trumpovi dopis
s varováním před Putinem, který prý nechce, aby se USA dařilo,
neusiluje o americkou velikost. Ale oni, jako spojenci USA ano.
Mezi podepsanými nechybí pochopitelně exministři K. Schwar-
zenberg, A. Vondra, polský Radoslav Sikorski (přímo „miluje“
Putina) , slovenský expremiér M. Dzurinda. Informoval o těch
ustrašených z Ruska 10. ledna 2017 list The Washington Post.

15. ledna pozval náš Supermediokrat Václav Moravec do své-
ho pořadu ministra spravedlnosti a předsedu sněmovní komise
o změnách v útvarech Policie ČR. Přes očekávání, že bude řeč

ministr zapomněl, že byly procesy s K. H. Frankem, s gestapáky –
– i v Brně, s protektorátní vládou a s dalšími kolaboranty a zrádci.
Odsun se netýkal těch, kteří se nepodíleli na rozbití ČSR v roce
1938, na vyhnání Čechů z pohraničí, na zvěrstvech za okupace.
Mnozí odešli do Německa a podíleli se na vzniku a rozvoji NDR
po roce 1949. Německo se podle Daniela Hermana nejlépe se
svou minulosti vyrovnalo – ano pane ministře, i tak, že někteří
i z významných příslušníků SS a gestapa dožili svůj život bez pro-
blémů – Mengele, Skorzeny a Eichmana dopadla izraelská vý-
zvědná služba ke spravedlivému potrestání. A kolik právě v La-
tinské Americe klidně dožilo. A pan ministr opakoval svou tezi,
že komunisté ukradli katolické církvi majetek a žádné zdanění
restitucí nepřipadá v úvahu. Budovy „ukradené“ , pane ministře,
sloužily veřejnosti, domovům dětí, důchodců, muzeím, galeriím
k výstavám. Jestlipak byly vrácené i stávající církevní objekty na-
bídnuty potřebným žijícím venku tak, jak papež jim dal k dispo-
zici uvedené prostory v mrazech s nabídkou tepla, jídla a dalšícho změnách v útvarech Policie ČR. Přes očekávání, že bude řeč

o činnosti uvedené komise V. Moravec neurvalým, jemu obvyk-
lým způsobem zaútočil na prezidenta republiky, že mluvil o jed-
nom teroristovi u nás. Teprve po půlhodině šlo o činnost sně-
movní komise, o tom, k jakým výsledkům dospěla. Chtěl být
pochopitelně prvním, který o nich bude informován. O několik
dní později o nich hovořil předseda komise Pavel Blažek. Vedle
něho stál „pan Důležitý“, poslanec Daniel Korte (na Daniely
máme „štěstí“ - ministr kultury anebo Daniela Drtinová – spolu
s Martinem Veselovským – nás „učila“ jedině správnému názoru
na události). D. Korte poslouchal výpovědi ministra vnitra, poli-
cejního prezidenta, nejvyššího státního zástupce a vrchního stát-
ního zástupce v Olomouci a bývalého vedoucího Útvaru pro od-
halování organizovaného zločinu a dalších. Stále se hovoří o tom,
že například kancléř prezidenta republiky nemá prověrku bez-
pečnosti a nemůže být při jednáních tajného rázu. Jakou prověr-
ku bezpečnosti má poslanec Korte, klasický filolog, podnikatel

zici uvedené prostory v mrazech s nabídkou tepla, jídla a dalších
každodenních potřeb člověka? Pan ministr řekl, že vládní koali-
ce funguje dobře. Ale nemá pravdu, F. Uher v Haló novinách
21. 12. 2016 Proti všem?  Uvedl: Původně byli dva. Spikli se proti
třetímu, druhý s třetím, třetí s prvním. Všichni kuli pikle proti
všem. Nakonec každý kul pikle sám proti sobě. To je osudem
trapných koalic, kde někteří mají k vydírání partnerů boží požeh-
nání (lépe nejde situaci ve vládní koalici vystihnout!) .

ŠLI PŘED NÁMI�
Antonín Opálka – 115. výročí narození

Narodil se 23. března 1902 v Brně-Židenicích. Po svatbě se od-
stěhoval do Ostopovic a pracoval jako stavební asistent. Jeho
dům se v době okupace stal místem odboje, tiskárnou, velkého
množství protifašistických tiskovin, letáků, Hlasů z podzemí, Mo-
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ku bezpečnosti má poslanec Korte, klasický filolog, podnikatel
v oboru zpracování železného odpadu? Nebylo by lepší, kdyby
překládal verše Homéra? Jestlipak o přestávce jednání uvedené
komise zazpíval, jak umí při zasedání Sněmovny Parlamentu ČR?
Pan poslanec si stěžoval 8. 9. 2016, že mu ministr financí neode-
vzdal zprávu za r. 2015 a za 1. pol. 2016, kdoví, kam prý zprávu
posílá, snad ne do Kremlu? Ale v trezoru je měl. Lukáš Jelínek
v Právu 9. 9. 2016 uvedl, že volič si ve sněmovní komisi zaslouží
politika, který nefunguje na baterky a z trezoru si věci vyzvedne.
Interpelovali naši poslanci „příslušnost“  poslance za TOP 09 k jed-
nání o změnách v Policii ČR? Měli mu zazpívat, aby se probudil!

množství protifašistických tiskovin, letáků, Hlasů z podzemí, Mo-
ravské rovnosti, Rudého práva. Na dvoře pod králíkárnou vybu-
doval betonový bunkr, ve kterém ukrýval vše potřebné pro tisk
uvedených věcí. Tisk probíhal často po celou noc za pomoci
manželky, 13leté dcery a dvou dalších odbojářů. Poslední měsíc
před zatčením Antonína Opálky šlo o několik tisíc výtisků, na kte-
ré čekaly ilegální organizace po celé Moravě, ale i v Praze.

Zradou konfidenta byl Opálka zatčen v kanceláři, v níž praco-
val, v listopadu 1942. Při výslechu nic neprozradil. Jeho život
skončil 30. března 1944 ve Vratislavi. Od roku 1974 je v Brně-Bys-
trci Opálkova ulice.      kj



DALŠÍ POZNÁMKY K BRNĚNSKÉMU ODBORNÉMU SEMINÁŘI
Po listopadu 1989 si veřejnost kladla otázky

o příčinách probíhajících událostí a hledala odpo-
vědi. V roce 1991 nabízel odpovědi Miloslav Ran-
sdorf v brožuře Tendence pro devadesátá léta – dějinná bilance.
V Rudém právu vycházely články, jejichž autoři se sešli v publi-
kaci Jak to bylo doopravdy  z roku 2010, např. Nevařil, Věrtelář,
Šafránek, Hruška.

V roce 2005 vydal Ústav pro soudobé dějiny Akademie věd
2dílnou publikaci vzpomínek přímých účastníků událostí v na-

vlastnictví státu. Právě Formánek poskytuje nej-
víc odpovědí na podkladě faktů, jimž se vyhýbají
antikomunisté při hodnocení minulosti.

Vyšlo i několik publikací o minulosti naší strany. Václav Čada
přispěl v roce 1991 publikací Dějinami k dnešku. V roce 2011
sborník statí Devadesátiletá cesta  s předmluvou Zdeňka Klanici
s důrazem na skutečnost, že občan slyší jen jednu stranu a prav-
da o minulosti nemá žádnou šanci. Hana Kráčmarová vydala ve
Středočeské univerzitě Jana Švermy studijní skripta K dějinám

Karel JANlŠ

2dílnou publikaci vzpomínek přímých účastníků událostí v na-
kladatelství Prostor v Praze. V 1. dílu Vítězové, poražení o 1121
stranách povídají např. Dienstbier st., Havel, Kroupa, Malý, Mar-
vanová, Oslzlý z Brna, Pithart, Placák, Uhl, Vondra. Druhý díl
o 821 stranách Poražení, vítězové povídají Hegenbart, Jakeš, Pá-
zler, Poledník, Štěpán a další.

V roce 2009 vyšla ve Futuře kniha Viděno deseti s podtitulem
Rozhodující události mocenského zvratu v roce 1989 očima klí-
čových osobností z obou stran politického spektra. Povídají Foj-
tík, Jakeš, Krejčí, Štěpán, Vacek, Kocáb, Kantor, Dienstbier, Bra-
tinka, Komárek.

Ve Futuře vyšla v roce 2010 kniha Záhady sedmnáctého listo-
padu, v níž Karel Sýs a Dušan Spáčil uvedli ve zkratce životopisy
vzpomínajících a pak jejich názory: Devátý, Hegenbart, Jičínský,
Nevařil, Ruml, Sedlák, Uhl, Urbánek. Zejména v Praze, ale i v dal-
ších místech probíhaly konference, semináře, diskuse o událos-

Středočeské univerzitě Jana Švermy studijní skripta K dějinám
komunistické strany v Československu  jako úvod do studia. Při-
pravila též k vydání dvě publikace ve spolupráci s dalšími autory
– k 70. výročí osvobození Svoboda zrozená v boji, Revoluční léta
1944-1948 a k 95. výročí KSČ titul  Spravedlivý svět je možný, vy-
brané kapitoly z dějin KSČ s úvodem místopředsedy ÚV KSČM
Josefa Skály a s doslovem předsedy Středočeského KV KSČM
a poslance Stanislava Grospiče. I v těchto publikacích jsou údaje
o výsledcích budování socialistické společnosti, mnoho potřeb-
ných údajů navzdory řečem o době temna, násilí a porušování
lidských práv ve veřejnoprávní televizi.

Orego vydalo v roce 2004 Vybrané texty z děl Karla Marxe,
Bedřicha Engelse a V. I. Lenina ve třech dílech o 319, 295 a 349
stranách, které uvádějí jádro Marxovy koncepce dějinného po-
hybu a textů, které na jeho dílo v proměňujících se podmínkách
navazovaly a mohou přispět k věcné, poučené vědecké a politic-ších místech probíhaly konference, semináře, diskuse o událos-

tech, vycházely články i studie v denících, časopisech. Děje se tak
i nadále. Futura vydala v roce 2011 obsáhlou knihu na 558 stra-
nách Kdopak by se Marxe bál?  Její autoři Josef Heller, František
Neužil a spol. v ní vycházejí z předpokladu existence řídícího
ekonomického, politického, ideologického i mocenského apará-
tu jako specifické společenské skupiny se zvláštním postavením
ve společenské organizaci práce, v rozdělování a se zvláštním
vztahem k výrobním prostředkům. Tento aparát naplnil podle
autorů kritéria Leninovy definice třídy. Předlistopadový režim
označují pojmem protosocialismus jako první pokus o překoná-
ní kapitalismu, charakterizují jeho vznik, vývoj, krizi a zánik. Ob-
sáhle píší o samosprávném socialismu a cestách k socialismu
v podmínkách globalizace a v reflexi některých komunistických
stran – např. KS Portugalska, Nizozemí, Číny, Velké Británie,
Ukrajiny, Kanady, Japonska, USA, KS RF.

Orego vydalo v r. 1996 knihu Sovětský svaz a sametová kontra-

navazovaly a mohou přispět k věcné, poučené vědecké a politic-
ké diskusi, jak uvádějí v předmluvě zpracovatel Miloslav Formá-
nek a vydavatel Milan Havlíček. Na přebalech tří dílů nechybí
životopisy K. Marxe, B. Engelse a V. I. Lenina. Do určité míry
nahrazují souvislé texty klasiků marxismu, které vzaly za své
i v knihovnách mnohého z nás. Ale četba a studium i vybraných
textů nejsou a nemohou být víc, než vodítko, prostředek k orien-
taci v současném dění u nás i ve světě, prostředek velmi potřeb-
ný. Nejdůležitější je jednání, činnost našich poslanců, senátorů,
zastupitelů na všech úrovních, členské základny strany v součas-
né situaci odshora dolů, všude, kde žijeme a působíme.

Antikomunisté vydali mnoho článků, statí, knih a pronesli
mnoho projevů jednostranně zaměřených o dějinách komunis-
tické strany i o dění před listopadem 1989. Ale to je jiná kapitola,
o ní příště.

ŠLI PŘED NÁMI�Orego vydalo v r. 1996 knihu Sovětský svaz a sametová kontra-
revoluce. Předseda Belgické strany práce Ludo Martens uvádí, že
nebyl poražen socialismus, ale revizionisty oslabený společenský
řád vydaný napospas jeho nepřátelům pod hesly „demokratický“
a „humánní“  socialismus nebo „socialismus s lidskou tváří“. Místo
obnovy socialismu generální útok na jeho základy. Nechybí kapi-
tola Srpen 1989 – Praha 1968-1989. Z tohoto pojetí vychází i brožu-
ra Jaromíra Horského Hlavní příčiny rozvratu socialismu v Evro-
pě, kterou v r. 2000 vydal Jaroslav Weber a časopis Dialog.

Univerzita Karlova v Praze vydala v roce 2005 knihu Z kapita-
lismu do socialismu a zpět. Sociolog Jiří Kabele porovnává dva
přerody české společnosti v letech 1944-1954 a 1987-1994. Jako
prorektor-direktor je uveden prof. MUDr. Pavel Klener, DrSc.

Orego vydalo v r. 2013 knihu Cesta k socialismu v Českoslo-
vensku 1945-1989. Její autor Miloslav Formánek v ní provádí his-
torickou analýzu uvedeného období. Svědčí o tom již názvy ka-

ŠLI PŘED NÁMI�
Jaroslav Král – 75. výročí smrti

Narodil se 5. prosince 1883 v Malešově u Kutné Hory v rodině
účetního správce na panství. Po studiích na reálném gymnáziu
v Českých Budějovicích, na Umělecko-průmyslové škole a na
Akademii výtvarných umění v Praze působil na řemeslnické po-
kračovací škole v Mladé Boleslavi. Lákala ho však malířská drá-
ha, kterou začal v Brně, kam se s matkou odstěhoval před první
světovou válkou. Stal se členem Klubu výtvarných umělců Aleš,
později působil v Arsu, v Levé frontě, spolupracoval s Rovností
a Indexem. Na plátnech zobrazil krásu světa a života i sociální
problémy života. Na schůze přinášel plnou aktovku knih a bro-
žur o socialismu, o SSSR, pokrokovém umění a kultuře, půjčoval
je a rozdával – říkali mu „rudý kolportér Levé fronty“ . Zapojil se
do akcí solidarity se stávkujícími v rosicko-oslavanském revíru
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pitol knihy. I. Spor o objektivní zhodnocení dějinného vývoje,
II. Základní charakteristiky socialismu, III. Cesta a tvar socialis-
mu v Sovětském svazu – úspěchy a prohry, selhávání subjektu,
IV. Cesta a tvar socialismu v Československu – zrod, mezinárod-
ní podmínky, vývojové tendence, rekapitulace výsledků postupu
po cestě k socialismu v Československu, V. Hlavní příčiny kolap-
su, vnitřní příčiny, důsledky, postup po cestě k socialismu dnes –
změny v Číně, v Latinské Americe. Autor uvádí, že pojetí Hellera
a Neužila je diskusní a je hodno seriózního posouzení. Odmítá
spolu se Z. Hábou ztotožňovat vlastnictví s vlastnictvím řídícího
aparátu – volené orgány poskytují rozsah pravomocí správci

do akcí solidarity se stávkujícími v rosicko-oslavanském revíru
1932-1933, s oběťmi teroru v Německu. Zapojil se do odboje, po
zatčení 29. května 1941 prošel Kounicovými kolejemi, Osvětimí
a odtud byl poslán do Rajska, kde zemřel 22. března 1942. Na Ler-
chově ulici, kde žil a pracoval, mu byla odhalena pamětní deska.

Pozn.: Zdeněk Chmel v 1. díle publikace Galerie brněnských osobnos-
tí z roku 1998 uvádí, že život Jaroslava Krále skončil v plynové komoře v
Osvětimi. Uvádí, že když se fronta blížila k Brnu, zazdil bratr J. Krále Jo-
sef mnoho děl bratra ve sklepě a Zemské muzeum v Brně mohlo už v září
1945 uspořádat jeho posmrtnou výstavu a v březnu 1946 i v Praze. O re-
habilitaci díla J. Krále se zasloužil významný historik umění prof. Albert
Kutal, který o něm vydal monografii.        kj



JEDNALA MĚSTSKÁ NOMINAČNÍ KONFERENCE STRANY
Za účasti prvního místopředsedy ÚV KSČM jednali

v sobotu 11. února delegáti městské nominační konferen-
ce KSČM v Brně. Brněnští komunisté tak učinili další krok
v přípravě strany na podzimní parlamentní volby.

Konference projednala, s využitím zkušeností z podzim-
ních voleb do krajského zastupitelstva a senátu, směry své pří-
pravy na volby do Poslanecké sněmovny. Hlavní důraz byl kla-
den na přípravu kvalitního volebního programu, aby to byl

MěV je toho názoru, že volební program by měl v první řadě
dát voličům zcela jednoznačnou odpověď na otázku: Proč vo-
lit právě komunisty. Program musí na základě pochopení
doby jasně definovat, že KSČM ví o co jde a jak daný stav na-
pravit.

V závěru se zpráva zabývala problematikou přijímání no-
vých členů do strany a prací s mladými členy.

Místopředseda strany Petr Šimůnek ve svém vystoupení
mimo jiné uvedl, že právě přípravě volebního programu, kte-
rý bude přijatý na květnovém zasedání ústředního výboru,

den na přípravu kvalitního volebního programu, aby to byl
program hodný komunistické strany. Aby to byl program, kte-
rý dá voličům jednoznačnou odpověď na otázku, proč volit
právě zástupce komunistů.

V úvodním vystoupení předložil předseda MěV s. Martin
Říha delegátům konference zprávu městského výboru. V úvo-
du připomněl hlavní události loňského roku – jednání IX. sjez-
du a krajské a senátní volby. Při realizaci pokládá MěV za zá-
sadní: Podílet se na uplatňování a uvádění do praxe
stanovených hlavních úkolů strany po IX. sjezdu a devíti prio-
rit IX. sjezdu, podílet se svými náměty na zpracování progra-
mu strany a průběžně se věnovat problematice organizační
struktury na základě předpokládaného vývoje i reálného sta-
vu členské základny.

Významná část zprávy byla věnována krajským a senátním
volbám, především z hlediska poučení pro přípravu a zajiště- rý bude přijatý na květnovém zasedání ústředního výboru,

věnuje strana v současné době mimořádnou pozornost. Na
13. března chystá celostátní programovou konferenci. Součas-
ně upozornil na nutnost co nejdříve zahájit přípravu na ko-
munální volby. Mimo dalších otázek týkajících se života stra-
ny zmínil rovněž zkušenosti z práce stranických organizací
sdružujících členy v produktivním věku.

V následující diskusi zaznělo celkem 19 vystoupení. Z ob-
sahu diskuse vyplynulo, že odrážela hlavní cíl nominační kon-
ference, to je volba kandidátů k zařazení na kandidátní listinu
pro parlamentní volby a k tvorbě volebního programu strany.
Delegáti konference v diskusi zdůraznili, že si uvědomují svou
zodpovědnost za přípravu a průběh volební kampaně už
s ohledem na skutečnost, že v Brně žije třetina voličů Jihomo-
ravského kraje.

Z toho pohledu také přistoupili k výběru 10 kandidátů, kte-

volbám, především z hlediska poučení pro přípravu a zajiště-
ní letošních poslaneckých voleb. Zpráva ocenila podíl jednot-
livců i stranických kolektivů za jejich podíl na zabezpečení
volební kampaně. Zazněla i stanoviska k nepříznivému voleb-
nímu výsledku včetně poukázání na některé příčiny, vše z po-
hledu poučení se pro příští volby.

Kriticky zpráva hodnotila spolupráci s Jm krajským výbo-
rem, kterou označila za nepříliš funkční. Na řadě příkladů po-
ukázala na skutečnost, že KV nepovažuje městský výbor za
partnera, když jsme nehráli jako jeden tým. To se projevilo
především v období volební kampaně. Že nejde pouze o ná-
zory MěV potvrdily připomínky, názory a náměty, které zazně-
ly na posledních členských schůzích před konferencí. V sou-
vislosti se skutečností, že na volebním neúspěchu strany se
podílel i krajský výbor a jeho volební štáb, jehož členy jsou
i zástupci brněnských komunistů, navrhl městský výbor kon-
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Z toho pohledu také přistoupili k výběru 10 kandidátů, kte-
ré doporučili březnové krajské konferenci k zařazení na kan-
didátní listinu pro volby do PS PČR ve volebním kraji č. 11. Na
místo lídra kandidátní listiny pak doporučili zvolit člena MěV
s. Ing. Václava Fišera, 54 letého technickohospodářského pra-
covníka Zdravotní záchranné služby Jihomoravského kraje.

Konference přijala dokument Opatření městské konferen-
ce k zajištění realizace závěrů IX. sjezdu KSČM v podmínkách
městské stranické organizace. Jeho text, stejně jako schválené
usnesení je uveřejněn na této dvojstraně. Aleš Růčka

i zástupci brněnských komunistů, navrhl městský výbor kon-
ferenci změnit celou delegaci městské organizace v Jm kraj-
ském výboru. Zde nešlo o hodnocení práce jednotlivců.

V další části se zpráva zabývala především problematikou
přípravy podzimních voleb do Poslanecké sněmovny. Zazně-
lo kritické stanovisko k návrhu tezí volebního programu, kte-
ré se nezbavily stereotypu minulých let a těžko lze dle jejich
obsahu určit, které straně takový volební program patří. Kriti-
zována byla i skutečnost, že teze nebyly předloženy na jedná-
ní členských schůzí před konferencí.

Účastníci konference na fotografiích Oldřicha Duchoně.



Delegáti městské konference jsou přesvědčení, že naplňová-
ní závěrů sjezdového jednání je možné pouze na základě aktiv-
ního přístupu jednotlivých členů k realizaci Strategického smě-
řování a hlavních úkolů strany po IX. sjezdu KSČM a Devíti priorit
IX. sjezdu KSČM jako stanoveného jednotného postupu strany
v řešení životních problémů pracujících. Městská konference
v tomto smyslu považuje za rozhodující:

Opatření městské konference k zajištění realizace IX. sjezdu
strany v podmínkách městské stranické organizace

Brna iniciovat jejich řešení nejen na území města, ale i v rám-
ci kraje i České republiky.

• Aktivně se zapojit do pomoci občanům při prosazování jejich
oprávněných nároků na jednání zastupitelstev, ale i využitím
petičních akcí, bezplatnou právní poradnou a podobně.

• Podporovat a koordinovat součinnost s levicovými spolky a od-
bory při prosazování oprávněných požadavků občanů města.v tomto smyslu považuje za rozhodující:

• Důkladně se seznámit se sjezdovými dokumenty a informo-
vat o nich širokou veřejnost stejně jako s postupem strany při
jejich uskutečňování. Využívat každé příležitosti k vysvětlová-
ní programu strany a jejího přístupu k řešení konkrétních pro-
blémů občanů.

• Organizovat semináře a shromáždění občanů, na nich sezna-
movat s činností a záměry strany při naplňování programu ve
prospěch pracujících.

• Prostřednictvím zastupitelů a členů komisí zastupitelstev
města i jednotlivých městských částí dle konkrétních podmí-
nek a možností prosazovat naplňování programu strany při
každé příležitosti, kdy to bude možné. Při jednáních sezna-
movat s přístupy strany k řešení konkrétních problémů.

• Na základě objektivního poznání problémů a potřeb občanů
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bory při prosazování oprávněných požadavků občanů města.
• Zásadní rozhodování zastupitelstev města a jednotlivých

městských částí ovlivňovat ve prospěch většiny obyvatel pod-
porou takových požadavků i formou účasti občanů na jedná-
ních zastupitelstev.

• Podílet se náměty na zpracování programu strany.
• Kontrolovat a vyžadovat naplňování těch částí, volebních pro-

gramů (předvolebních slibů) politických subjektů vládnoucích
koalic na radnicích, jež jsou v souladu s programem KSČM.

• Každé příležitosti využít v boji proti oživování neonacistic-
kých nálad některých skupin obyvatelstva města.

• Výrazně zvýšit medializaci konkrétních výsledků práce zastu-
pitelů.

• Průběžně se věnovat problematice organizační struktury na
základě předpokládaného vývoje i reálného stavu.

Městská konference na svém jednání dne 11. února 2017
zhodnotila činnost městské organizace a MěV při realizaci
úkolů stanovených městskou konferencí 16. ledna 2016 v ná-
vaznosti na přijaté závěry IX. sjezdu KSČM. Na základě po-
znatků z voleb v říjnu 2016 projednala podíl MěV na přípravě
a zabezpečení voleb do PS PČR v roce 2017.

Městská konference KSČM v Brně:

I. Projednala:
a) Zprávu o činnosti městské organizace KSČM v Brně.
b) Zprávu mandátové komise.
c) Zprávu volební komise.
d) Teze volebního programu KSČM pro volby do PS PČR 2017.

V. Doporučila :
a) Zvolit s. Václava Fišera vedoucím kandidátem na KL pro vol-

by do Poslanecké sněmovny PČR ve volebním kraji č. 11.
b) Krajské konferenci, Výkonnému výboru ÚV KSČM a zasedání

ÚV KSČM: Při sestavování, projednávání, posuzování a schva-
lování vedoucího kandidáta a pořadí kandidátů na kandidát-
ní listině:
1. vzít mimo schválených základních kriterií v úvahu rovněž
počet voličů v jednotlivých okresech Jihomoravského kraje.
2. zvážit zařazení kandidátů, kteří již absolvovali 2 a více vo-
lebních období ve funkci poslance PČR.

VI. Uložila :
a) Delegátům městské konference:

Informovat o průběhu a závěrech členy své základní organi-
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d) Teze volebního programu KSČM pro volby do PS PČR 2017.
e) Návrhy na delegáty KK a návrhy na kandidáty na KL pro volby

do PS PČR.
f ) Opatření MěK k zajištění realizace závěrů IX. sjezdu v pod-

mínkách městské stranické organizace.

II. Schválila:
a) Zprávu o činnosti městské organizace KSČM v Brně.
b) Zprávu mandátové komise.
c) Zprávu volební komise.
d) Opatření MěK k zajištění realizace závěrů IX. sjezdu v pod-

mínkách městské stranické organizace.

III. Odvolala :
s. Helenu Sýkorovou, Pavla Březu a Ladislava Býčka z funkce
člena Jihomoravského krajského výboru KSČM.

IV. Zvolila :

Informovat o průběhu a závěrech členy své základní organi-
zace. Termín: nejbližší členská schůze

b) Výborům základních organizací a místním výborům :
Rozpracovat závěry městské konference do podmínek své čin-
nosti, stanovit podíl ZO, MíV na přípravě a průběhu voleb do
PS PČR v r. 2017. Termín: do konce dubna 2017

c) Městskému výboru KSČM:
1. Vyhodnotit diskusi z městské konference, posoudit připo-
mínky, náměty a stanovit postup jejich využití v další činnosti.

Termín: březen 2017
2. Zpracovat připomínky a náměty k dokumentu Návrh voleb-
ních tezí pro volby do PS PČR 2017 a postoupit je ÚV.

Termín 20. března 2017
3. Rozpracovat postup plnění závěrů městské konference.

Termín: březen 2017
4. Zajistit přípravu a účast delegátů na krajskou konferenci
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IV. Zvolila :
a) Delegáty krajské konference KSČM: s. Martina Říhu, Ladisla-

va Býčka, Aleše Růčku, Helenu Sýkorovou, Věru Klontza,
Oldřicha Duchoně Václava Fišera a Pavla Březu.

b) Kandidáty z Brna pro sestavení KL volebního kraje č. 11 – Ji-
homoravský kraj: s. Václava Fišera, Věru Klontza, Oldřicha
Duchoně, Ladislava Býčka, Emila Vítka, Jiřího Hráčka, Pavla
Valacha, Věru Novotnou, Jiřího Fazora a Janu Urbánkovou
v uvedeném pořadí.

c) Členy Jihomoravského krajského výboru KSČM: Martina
Říhu, Aleše Růčku a Ladislava Býčka.

4. Zajistit přípravu a účast delegátů na krajskou konferenci
KSČM. Termín: březen 2017
5. Zabezpečit volební kampaň pro volby do PS PČR v r. 2017

Termín: průběžně do října 2017

VII. Pověřila :
a) Výkonný výbor MěV KSČM v případě nemožnosti účasti řádně

zvoleného delegáta krajské konference zajistit změnu delegáta
krajské konference z řad nezvolených kandidátů na delegáta.

b) Městský výbor KSČM předložit krajské konferenci návrh
s. Dolejše na zařazení s. Andreje Bóny na kandidátní listinu
pro volby do PS PČR pro volební kraj č. 11.



� KAREL JAROMÍR ERBEN POSLAL
BÁSEŇ FINANČNICE. Zachovává ryt-
mus a slovosled. Polednice.//U záložny
lidé stáli,//z plna hrdla křičeli./Kde jsou
naše prachy, králi,/kam úspory zmize-
ly?//Královy jim ruce kynou-/mlčte,
dám vám svobodu!/Lid však kleje: piješ
víno,/nás posíláš pro vodu!!!//Tady kaž-
dá rada těžká/ve čtvrtek i v pondělí./Ze-
ptejte se Klause i Johna/kam se prachy
poděly.//Král jim hází hračky z věže-/

ricky (poněkud nadnesená charakteristi-
ka, Miloš Zeman přiznal, že srovnání
úrovně našeho školství s Nepálem poněkud
přehnal, ale zabralo prý to!). Horanský
prezidenta lituje, je prý chytrý, že ví, že
nedělá věci dobře, je hráčem s vysokými
kartami. Obdivoval ho, jak pozdvihl a vy-
ztužil sociální demokracii. Ale začal být
brutální a mimo dialog. A přišla politicky
a mravně pustošivá opoziční smlouva
(takže to platí i  o Václavu Klausovi) .

zkorumpovanou pakáž, 22krát ho na-
padli, 5krát si stěžoval u Rady televize,
bezúspěšně. Ať Kalousek, Fiala a další
ukáží příjmy a daně. On sundal kalhoty,
ale pindíka neukáže. Premiérovi odešly
nervy a řekl, že Babiš ojebal stát. Tento
výrok prošel médii u nás i ve světě. Ba-
biš řekl, že premiér s ním vede předvo-
lební soupeření. (Je možno si představit,
jakými vulgaritami se častují v soukro-
mých rozhovorech, mám obavy, zdapoděly.//Král jim hází hračky z věže-/

Klause, Ježka, Kohouta./Všechno mar-
ko, Klaus i Ježek/bum bác letí do kou-
ta./Bude-li vám, lidi, zima/bude-li se
krátit dech,/chcete-li se míti prima,/
čtěte si v mých dramatech.//Zase křičí,
rudnou v líci-/čti si svoje kydy sám!/
Že na vás, vy nezbedníci,/Koženého za-
volám?//Pojď si pro ně, zbohatlíku,/
Pojď, vem si ty zlostníky!/A hle, kdosi
bere klidu,/lodě, banky, podniky.//Jako
stín se ruka plíží,/na co sáhne – otočí./
Z obýváků, ložnic, spíží/vybírá si obro-
čí.//Již vztahuje černé ruce/po chlebě
i po soli-/Sametová revoluce/dneska
právě vrcholí.//Slyšte, první, druhá, tře-

(takže to platí i  o Václavu Klausovi) .
A v roce 2003 mnozí zradili a dostal ránu,
která ho zdeformovala a stal se řečeno
rusky „zlopamjatnyj“, zhrzený, posedlý
mstou, stíhajícím zlem. A když byl po le-
tech zvolen na Hrad, prvním krokem byl
nestoudný krok – puč proti premiéru
Sobotkovi – jednomu z těch, kdo „zradil“.
Co prý občanům je do

mých rozhovorech, mám obavy, zda
místo, kam se posílají, je tak velké, aby se
tam nepošlapali!!) Pozadu nezůstal Jan
Rejžek v Lidových novinách 2. února
2017, když připomněl přiznání prezi-
denta republiky o ztrátě panictví v pen-
zionu Jitřenka před 50 lety. Rejžek
očekává, že při návštěvě školáků v Kar-
dašově Řečici se přizná, kdy poprvé
onanoval (třeba se zeptají v Blesku, tam
by to bylo na místě).
� Cenu Ferdinanda Peroutky obdr-
žel Vladimír Kučera (1947), který uvá-
dí televizní pořady Historie.cz a Politic-
ké spektrum. V nich vydatně přikládá do
kotle přepisování naší minulosti, zejmé-

tí/V poledne zvon udeří-/klika cvakla,
dveře letí -/EU vchází do dveří.//
V mdlobách tu národ leží./na čele se
perlí pot./Pokladna je prázdná, temná/
Zbudou prachy na důchod?//
� NOSTRADAMUS PROROCTVÍ.
Michel de Notre-dame, zvaný Nostra-
damus, byl osobním lékařem francouz-
ského krále Karla IX. a astrologem. Ve
sbírce veršů předpověděl budoucnost
do roku 3000. Žil v letech 1503-1566.
Jeho proroctví na rok 2015 znělo: Moha-
medán zaplaví Iberii, Řím, Huny i dale-
ký sever. Dostane se i do krajů Vikingů.
Nikde nebude spokojen a bude třenice
vyvolávat! Spory nastanou i mezi náro-

vendety v soc.
dem.? Horanský připomíná, že

28. října 2016 nepřišli na Hrad poslanci tří
stran, rektoři a další, vykuk Jan Kačer vy-
řešil věc farizejskou lstí – medaili ano,
na Hrad ne! Strašila ho můra „kavárny“ ,
kterou prezident nastolil s jeho knechty
(spíš je to dílo těch, kteří se dodnes nesmí-
řili se zvolením Miloše Zemana na Hrad).
Pitvorná je prý chasa, kterou je prezident
obklopen: pan Nejedlý, který tam je
a není, pan Mynář nemá prověrku bez-
pečnosti, komik zpocených tváří pan
Forejt, vysoký ouřada, který uměl lhát per-
fektně, ale už padl, udýchaný pan Ovčá-
ček, mistr rektoskopie, měl by si oddych-

na jde-li o odsun Němců 1945 a naše
zvěrstva vůči nim atd. atd. David Borek
na ČT 24 ho zpovídal a Kučera se potil,
tekly mu slzy z očí a jen potvrzoval slova
redaktora ČT.
� Předseda klubu poslanců KDU-
-ČSL Jiří Mihula  v Brně vyučující řekl
1. února, že obnova bojů na východě
Ukrajiny je zkouškou pro Trumpa a Ev-
ropu, jak se vyjádří, jde o další důkaz
imperiální politiky Ruska, okupační voj-
ska (??) prý Ukrajinu odstraní z mapy
Evropy atd. Nelze nechat bez odpovědi
anexi Krymu. (Rusku nelze odpustit,
že zabránilo vztyčení vlajky USA nad
Sevastopolem. Pobyt vojsk USA na stov-vyvolávat! Spory nastanou i mezi náro-

dy macedonskými a Huny pro tu volnu
vetřelců! (Oba příspěvky jsou na sítích,
předpověď dost odpovídá skutečnosti.)
� NOVOROČNÍ VZKAZ PREZIDEN-
TU ZEMANOVI. Poslal básník, režisér
a vysokoškolský pedagog prof. DAMU
v Praze Miloš Horanský (1932) v Lido-
vých novinách 10. ledna 2017. Uvádí, že
na koncertě, v divadle, na výstavě pre-
zidenta nevidí, s částí společnosti je
v ostré konfrontaci, druhé se prý dvoří
pojížděním po krajích a jak prý to prezi-
dent žije a vládne? Prof. Horanský za-
kládal KAN 1968 a byl v jeho vedení,
KAN křísil 1989 a kandidoval do obou
komor Parlamentu 1990 a 1998 a byl za-

ček, mistr rektoskopie, měl by si oddych-
nout na psychiatrii (možná by se pan
Horanský uklidnil, kdyby patřil ke skupině
poradců prezidenta).  V závěru článku
autor prezidenta nabádá – pokud bude
znovu kandidovat, je ochoten mu pomá-
hat, bude-li na Hrad pozván. Zprostřed-
koval by setkání s kavárnou, intelektuály.
Konec spílání, konec této hnusnotrpké
občanské války, jejímž spouštěčem je pre-
zident. A je prý na něm, aby učinil první
krok, vložil rozum a křesťanského ducha
do vykročení z bahnité situace. (Miloš Ho-
ranský oslovil prezidenta republiky argu-
menty a nabízí se k rozhovoru na rozdíl od
křiklounů na ulicích mávajících červenými
kartami a transparenty s vulgárními slovy

Sevastopolem. Pobyt vojsk USA na stov-
kách základen USA po celém světě,
v Norsku, v Pobaltí, v Polsku Mihulovi
nevadí. Vyslal zprávu na úrovni Rádia
Jerevan. I jemu odpověděl Putin na zprá-
vu o otěhotnění Obamové – mohu za to
já nebo celé Rusko?)

kj
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komor Parlamentu 1990 a 1998 a byl za-
stupitel Prahy 2 1990-1993 (aby ukázal,
že v politice mnoho znamenal a má prá-
vo kritizovat i podnájemníka na Praž-
ském hradě, budiž). Pamatuje si Zema-
na okamžitě po převratu – politický
meteor, pronikavé soudy ve slavné stati
o ekonomické destrukci skomírajícího
režimu, oslnivý v orientaci nejen hos-
podářské, sečtělý, s vizí, výborný réto-

kartami a transparenty s vulgárními slovy
na adresu prezidenta. Rozum a křesťan-
ského ducha mají i souvěrci Miloše Horan-
ského?)
� POČÁTEK ÚNORA 2017 SE NEVYDA-
ŘIL. Andrej Babiš zpochybnil výsledky
činnosti sněmovní komise o reorganizaci
Policie ČR a neuctivě se vyslovil po pře-
hlasování prezidentova veta o zákonu
tzv. Antibabiš. Reportéry ČT označil za



Nedávné únorové výroky předsedy ČSSD Sobotky o možném
zrušení tzv. Bohumínského usnesení z roku 1995 způsobily ne-
malé mediální víření. Jako by to bylo něco velmi překvapivého?
Pokud přece kdokoli průběžně sleduje náš politický prostor, tak
jej nemůžou tyto výroky nijak překvapit. Vždyť je to téma, opaku-
jící se přinejmenším s každými volbami! Jen se trochu mění kon-
text, který nutí ke stálé ostražitosti a odhalování účelu, za kterým
se kdy konkrétně téma znovu otevírá.

Významné tedy není ani tak aktuální ventilová-

Nová předvolební kulišárna
s komunisty i na úrovni ústřední. Ve zřejmé naději na alespoň
udržení současných vyjednávacích pozic vůči převaze Babišovy
slibotechny ANO, bude líp.

Může jít ale také o něco jiného a to o past na KSČM, respektive
její voliče, založenou na předchozím opakovaném vyjádření na-
šeho předsedy Filipa o připravenosti k podílení se na vládě a po-
sjezdovému záměru vyhledávat koaliční partnery.

Proč past? Protože z pohledu naší dlouhodobé
politiky by šlo o ustoupení z naprosto principiální-

Václav Fišer, ZO 1600

Významné tedy není ani tak aktuální ventilová-
ní snahy o praktické „prolomení“ bohumínského
usnesení, jako spíše nalezení odpovědi na otázku,
zda se v aktuální politické situaci a pozici předsedy
ČSSD skrývá více optimismus, zoufalství, naivita
nebo dokonce snad nějaký promyšlený plán? Z po-
hledu zvenku může být reálné vše. Ve spojení se
situací se ale alespoň mě jeví nejvíce pravděpodobná snaha
„testování koaličního prostředí“ , před nezvratně se blížícím za-
hájením ostrých předvolebních střetnutí. Kdy už nebude možné
výrazněji měnit směr na kolbišti, vymezeném mantinely schvá-
lených předvolebních programů, bez rizika ztráty podpory před-
pokládaného množství voličů a podpory Sobotky osobně.

Proč testování a čeho? Vždyť bohumínské usnesení je zdánli-
vě jednoduché a jasné: „Sjezd potvrzuje platnost závěrů hradec-
kého sjezdu ČSSD o nepřípustnosti spolupráce sociální demokra-

M Ů J
N Á Z O R

politiky by šlo o ustoupení z naprosto principiální-
ho parametru, kterým je odmítání NATO, odmítá-
ní podílet se na zaštiťování agrese vůči jiným stá-
tům a to dokonce i bez mandátu OSN. To ale není
zdaleka všechno. Již na první pohled beznadějná
podmínka spolupráce může být laťkou pověšenou
záměrně vysoko, aby bylo co při vyjednávání

snižovat. Jenže i bez podmínky akceptování členství v NATO
je alespoň pro mě současná ČSSD (představovaná nejen samot-
ným předsedou Sobotkou) jako partner prostě nepřijatelná. Re-
pertoár přehmatů, řečeno velmi korektně, kterých se ČSSD do-
pustila jen za poslední vládní období je široký. Pro příklad vyberu
jen třeba ztrátu kreditu ve vztahu k církevním „restitucím“ , vědo-
má příprava půdy pro zásadní revizi česko-německých vztahů
přes landsmanšaft, obojetné tanečky kolem řešení migrační vlny,
vůbec soustavné poškozování zájmů státu a národa přes nekri-

cie s extremistickými stranami a vylučuje politickou spolupráci
se stranou republikánskou, Moravskou národní stranou, KSČM,
LB a SDL.“  No jo, jenže to byl rok 1995, dva roky po přecházejí-
cím zapovězení spolupráce usnesením hradeckým. Za existence
stran, na které si dnes sotva kdo vzpomene ... ještě před vstupem
do NATO, do EU a hlavně v době největší rvačky (pardon, same-
tové privatizace) o dříve národní jmění, ve které by spolupráce
mohla kalit „čistotu“  privatizačních procesů. Jenže dnes už jde
takříkajíc „z tlustého do tenkého“ . Privatizovat není co, státní su-
verenita je díky NATO a EU v troskách a migračnímu tlaku
na Evropu úspěšně „odoláváme“  jen díky rozpočtové chudobě
(policejní přísnost je příslovečnou z nouze ctností). Navíc bylo
v mezidobí nutné neztratit glanc, když se zapovězení spolupráce
nedařilo udržet nejdříve na úrovni komunální a pak i krajské. Je
tedy zapotřebí otestovat, nakolik by bylo pro voliče skousnutel-
né, legitimizovat předchozí  „úspěchy“  připuštěním spolupráce

tickou podporu neakceptovatelně proměněné Evropské unie,
zřízení útvaru MV pro „odhalování dezinformací“  atd. atd. Pros-
tě, jakákoliv vstřícnost KSČM vůči tomuto vábení bude zname-
nat jistotu ztráty volebního kreditu KSČM a úbytek voličů. Při-
nejmenším o část těchto voličů by se jistě ucházela buď sama
ČSSD, nebo nějaká její „levicová“  volební koalice a po volbách
bude marné zadostiučinění z jejich rozčarování.

Nakonec tedy, je opravdu těžké odhadovat, co se za opětov-
ným vytažením mnohokrát hrané karty skrývá. Může to být i ji-
nak. V každém případě je ale nezbytné neztrácet ze zřetele,
že naší prioritou zcela jistě není v jakékoliv koalici a ani s ČSSD
prodat doslova za pár drobných „ochrannou známku“  KSČM,
podloženou stoletou historií vlasteneckého boje za sociálně
spravedlivou společnost.  Věřím, soudě podle zatím vyjádřených
postojů našeho ústředního vedení, že naši známku se ziskem
udržíme.né, legitimizovat předchozí  „úspěchy“  připuštěním spolupráce udržíme.

Vážení soudruzi poslanci,

Váš návrh, uprostřed kapitalizmu znovu uzákonit
trestný čin příživnictví, mě velice překvapil.

Sám mám s „příživnictvím“  bo-
haté zkušenosti. Je mi 32. Před 7 lety
jsem dokončil vysokou školu, Sta-
vební fakultu na VUT, obor manage-
ment stavebnictví. Měl to být per-
spektivní obor… Zatím jsem v životě
strávil více času na Úřadu práce, než
v nějaké práci. Vylezl jsem ze školy
uprostřed krize, kde o někoho bez praxe nebyl zájem a běž-
ně jsem soutěžil i s dalšími 200 zájemci o místo. Nepomohlo

tení příjmů celé domácnosti jsme byli nad hranicí
životního minima.

Naštěstí jsem nezažil sankční vyřazení z evidence Úřadu
práce, ale mí známí ano. Stačilo přijít o pět minut pozdě na

schůzku na ÚP nebo špatně vykázat
příjem 100 Kč. Takové prohřešky
se zjišťují i zpětně a nezaměstnaný
třeba musí doplatit zdravotní pojiš-
tění třeba za 7 měsíců i s penále. Jen
za leden tohoto roku bylo takto vy-
řazeno z evidence Úřadu práce přes
7 tisíc lidí.

Pokud by se tento zákon schválil, tak hrozí, že za příživ-
nictví bude kriminalizováno tisíce lidí měsíčně.

M Ů J  N Á Z O R
( D O P IS ,  K T E R Ý  J E

Z A T ÍM  B E Z  O D P O V Ě D I)
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ně jsem soutěžil i s dalšími 200 zájemci o místo. Nepomohlo
mi tehdy ani, když jsem jezdil hledat práci do Prahy. Za ce-
lou dobu se mi nestalo, že bych získal místo na inzerát,
vždycky mi ho musel dohodit nějaký známý. V přidělování
míst panuje silný nepotismus, pokud pominu místa jako
operátor v callcentru nebo finanční poradce, což byly jedi-
né, které mi kdy nabízeli. Za tu dobu jsem získal pár míst,
které byly na krátkou dobu nebo vysoce podprůměrně pla-
cené. Po většinu času jsem byl vlastně „příživníkem“.  Kdyby
mě nedrželi nad vodou rodiče, tak bych skončil pod mos-
tem. Na sociální dávky jsem neměl nárok, protože po započ-

nictví bude kriminalizováno tisíce lidí měsíčně.
V současnosti sice práci mám, ale dobře si uvědomuji, že

v současném systému o ni mohu lehce přijít. Nedokáži si
moc představit, jak budu před podzimními volbami pře-
svědčovat občany, aby podpořili moji kriminalizaci. Nejsem
zdaleka sám, komu se Váš návrh nelíbí. Setkal jsem se s ne-
gativními reakcemi jak u dalších členů strany, tak i mezi pří-
znivci, kteří nás kvůli němu už nechtějí volit. Pevně věřím,
že si ho ještě rozmyslíte a stáhnete ho.

S pozdravem
Tomáš Vokoun



Moje milé soudružky a milí soudruzi, poslankyně a
poslanci za KSČM,

měla jsem možnost seznámit se s návrhem novely trest-
ního zákona ve věci tzv. „příživnictví“  (§ 228a) předloženým
skupinou poslanců za KSČM. Tedy děkuji, ale ne mým jmé-
nem. A to z následujících důvodů:

Práce jistě šlechtí a je matkou po-
kroku.

Ovšem to platí pro podmínky, kdy
je konána na základě svobodné volby,

podmínek), pokud jde o nároky jednotlivce vůči společnosti.
V žádném případě, nad toto rozlišení, však neukládá pracovní
povinnost – s výjimkou snad některých zcela mimořádných si-
tuací. Proto také nelze zákonnou normou takovou povinnost
vymáhat, aniž by docházelo k rozporu s ústavním pořádkem.

Základní náležitostí právní normy má být jednoznačnost
a určitost - v tom případě, co je kon-
krétně, zejména za stávajících spole-
čensko hospodářských poměrů, ob-
sahem pojmu (přívlastku) „poctivá“
ve spojení s podstatným jménem

M Ů J  N Á Z O R
( D O P IS ,  K T E R Ý  J Eje konána na základě svobodné volby,

která vychází mimo jiné i z osobnost-
ních předpokladů a preferencí, jak co
do druhu práce, tak i pracovních pod-
mínek. V naší současné společnosti jsou však hodnoty skuteč-
ně společenské prospěšnosti, sebezdokonalování, tvůrčího
uplatnění atp. nanejvýš druhotné, vedlejší. Tou hlavní je
schopnost vytvářet soukromý zisk i udržovat v chodu systém
produkující v konečném důsledku prohlubování nespravedl-
nosti. Za těchto okolností je právě i případné „odmítání výko-
nu“, ať spontánní nebo uvědomělé, legitimním životním posto-
jem.

Listina základních práv a svobod, úhelný kámen ústavního
pořádku a právního řádu, výslovně přiznává každému právo
opatřovat si prostředky k zajištění životních potřeb prací –
– u těch, kdo tak nečiní, jedině rozlišuje mezi situací nezavině-

ve spojení s podstatným jménem
„práce“  ve vymezení skutkové podsta-
ty navrhované úpravy trestného činu
příživnictví, čili „kdo se ... vyhýbá po-

ctivé (sic) práci...“?  A proč není uváděn tentýž přívlastek v ná-
sledujícím výčtu podmínek pro naplnění takové skutkové pod-
staty, t. j. „odmítá (poctivou!) práci“?

Rovněž pak mimo jiné obsah výrazu „na úkor“ (ve spojení
„žije na úkor jiného či jiných“)  se vyznačuje více mnohoznač-
ností různých možných výkladů, než jediným a předvídatel-
ným významem. Nejenom, že mezilidské vztahy nejsou takto
popsatelné a uchopitelné v jednotlivých individuálních situa-
cích, ale - i s přihlédnutím k zásadě oficiality v trestním řízení -
se tak vágně formulovaná norma snadno může stát nástrojem
účelové šikany.

Jitka Bónová,

( D O P IS ,  K T E R Ý  J E
Z A T ÍM  B E Z  O D P O V Ě D I)

Důstojnost moravského markraběte!
Respektujme důstojnost moravského markraběte a krále Svaté říše římské náro-

da německého Jošta Lucemburského (1354 - 1411) - vyzval opakovaně představite-
le města Brna i jeho občany při jednáních městské samosprávy Jaroslav Nesiba
ze sekce symboliky Moravskoslezské akademie pro vzdělávání, vědu a umění.

Nesiba na tiskové konferenci uvedl, že osmimetrová jezdecká socha Odvahy na Mo-
ravském náměstí v Brně, tedy rytíře v brnění na žirafokoni s dlouhýma nohama, což má
představovat Jošta Lucemburka moravského, je dle jeho názoru znevážení tohoto vla-
daře. Nehledě na to, že zpodobněné části jezdecké sochy jsou vybrány z různých velmi
rozdílných staletí. „Vícekrát jsme marně protestovali proti tomuto paskvilu na jednáních
brněnského zastupitelstva. Jednáme se sochařem Michalem Gabrielem, který byl v soutě-

– u těch, kdo tak nečiní, jedině rozlišuje mezi situací nezavině-
nou (právo na přiměřené hmotné zabezpečení)  a ostatními
(právo na pomoc nezbytnou k zajištění základních životních

Jitka Bónová,
pracovník v sociálních službách - přímá obslužná péče

(členka MěV KSČM v Brně)

ŠLI PŘED NÁMI�
Eduard Pavlus – 125. výročí
narození

Narodil se 1. března 1892 v Brně v po-
četné rodině textilního dělníka. Od svých
13 let se živil prací tkalce a rodinné pro-
středí, četba Rovnosti, časopisů a knih
utvořily jeho pevné přesvědčení socialis-
ty na celý život. Stal se funkcionářem so-
ciálně demokratické mládeže a dělnické

ži umělců k vytvoření sochy Odvahy na druhé příčce. Jeho návrh je realističtější a důstoj-
nější, než rytíř se zakrytým hledím na žirafokoni z autorství Jaroslava Róny, který se vzhle-
dem tváře markraběte a krále nezabýval. Tělesné ostatky Jošta spočívají v sousedství sochy
v kostele sv. Tomáše. Gabrielův návrh více odpovídá historické skutečnosti. S karikatu-
rou Jošta, která je na Moravském náměstí, se nikdy nesmíříme,“  podtrhl zástupce
Moravskoslezské akademie Nesiba. Konkretizoval, že podobu Jošta historicky dokládá
Jihlavská právní kniha z r. 1406, navíc s vyobrazení nejstaršího moravského praporu.
Dodal, že po uplynutí záruční lhůty bude od jezdecké sochy odejmuta tabulka s infor-
mací, že jde o markraběte Jošta.

Nesiba dále namítl, že na promoravských setkáních na brněnském náměstí Svobody
lidé používají moravské vlajky, které mají kontroverzní zpodobnění. Pocházejí z doby,
kdy byl na Moravě preferovaný dominantní německý živel a kdy se požívala jako mo-
ravská vlajka žlutočervená bikolora. Pravá moravská vlajka ale vypadá jinak.

“Moravskoslezská akademie se staví proti pojetí v současnosti červenožluté moravské
vlajky. Udělal jsem historický rozbor a osvětlil v něm kolizní situaci v čem je v protikladu
historická vlajka Moravy vůči vlajce knížecí liechtensteinské, pražské či českobudějovické

ciálně demokratické mládeže a dělnické
tělovýchovy i zakládajícím členem KSČ.
Cvičil na Maninské spartakiádě a pomá-
hal organizovat podobnou akci v Brně.
Pro zdravotní potíže přešel z textilního
prostředí do nemocenské pokladny a stal
se úředníkem.

Po válce, v níž působil v ilegální KSČ,
byl pověřen funkcí předsedy MO KSČ
v Brně-Židenicích. V letech 1953-1960 byl
poslancem KNV a vedoucím odboru zdra-
votnictví KNV, byl též v krajské revizní
komisi KSČ. I nadále vykonával funkci
předsedy uliční organizace KSČ v místě
bydliště.

Skromný člověk a dlouholetý funkcio-
nář KSČ opustil svět 13. června 1973.    kj
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historická vlajka Moravy vůči vlajce knížecí liechtensteinské, pražské či českobudějovické
vlajce a také proč nepoužívat do vlajek znaky atd. Uplatňovaná nesprávná podoba
moravské vlajky pochází od představitelů Moravanů usídlených v Praze, kteří dávali
přednost německojazyčné liechtensteinské dominanci,“  vysvětlil Nesiba a pokračoval:
„Aby veřejnost dospěla ke shodě a univerzálnímu řešení, prosazujeme vlajku dle Databá-
ze průmyslových vzorů s účinky na území ČR. Má veškerou právní ochranu. Tvoří ji něko-
lik čtverců v barvách červené, žluté, bílé a modré. Na státní či národní moravské vlajce
nemá být dnes používaná orlice. Jde o to, aby se původní vlajka opět užívala v praxi a aby
si představitelé města Brna uvědomili jaká podoba vlajky je ta správná,“  uzavřel výklad
člen sekce symboliky Moravskoslezské akademie pro vzdělání, vědu a umění Jaroslav
Nesiba. (vž)

nář KSČ opustil svět 13. června 1973.    kj

Brněnský rébus - kůň nebo žirafa?    (archiv autora)
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Janáčkova opera premiéruje (24. III.) operu finské skladatel-
ky Kaiji Saariahové Láska na dálku na libreto libanonsko-fran-
couzského spisovatele Amina Maaloufa. Inspirací byl příběh tru-
badúra Jaufre Rudela z 12. století, který patrně zemřel během
druhé křížové výpravy. Dle legendy onemocněl láskou k princez-
ně z Tripolisu aniž ji spatřil, aby nakonec při setkání s ní v jejím
náručí zemřel. Je autorem první verze příběhu podle něhož byl

sebestředného dirigentského sebevědomí, jež nepostrádal šest-
advacetiletý Jiří Bělohlávek, když nastoupil do brněnské filhar-
monie, již zvládal se suverénní empatií. Rovněž lze dirigentce
popřát uplatnění v oboru, kde ženy jsou výjimkou,
i budoucí hvězdnou dráhu.

Velikonoční festival duchovní hudby  uvede významná ora-
torní díla. U minoritů zazní (9. IV.) v podání polské Cappelly Cra-náručí zemřel. Je autorem první verze příběhu podle něhož byl

upraven jeho životopis, který je legendou, kopírovaný následov-
níky jako byl minesengr Walther z Vogelweide a byl inspirací
Heinricha Heineho, Roberta Brow-
ninga i Edmonda Rostanda. Autorka
za svou operní prvotinu za získala
cenu Grawemeyer Award for Music
Composition  za  rok 2003  udělova-
nou universitou z Louisville. Bude za-
jímavé jak se s látkou režijně vyrovná
jemný a citlivý Jiří Heřman. V Tosce
pominul bílý teror Bourbonů vůči re-
publikánům, na němž je dramatická
předloha postavena, a věnoval se tra-
gickému příběhu Marie Callas.

K premiérovým inscenacím Mahe-

torní díla. U minoritů zazní (9. IV.) v podání polské Cappelly Cra-
coviensis Bachovy Matoušovy pašije a na závěr festivalu (23. IV.)
tam provede Filharmonie Brno a Český filharmonický sbor Brno

se sólisty oratorium židovského kon-
vertity Felixe Mendelssohna Barthol-
dyho Svatý Pavel. Zajímavostí budou
(12. IV.) v Jakubském kostele nářky
proroka Jeremiáše, zhudebněné
vlámským varhaníkem císaře Rudolfa
II. Carolem Luythonem, vydané v Pra-
ze roku 1604, v podání belgického
souboru Graindelavoix a ve starobr-
něnské bazilice (20. IV.) jednohlasé
skladby svaté Hildegardy z Bingenu.
Autorka, členka benediktinskeho
řádu, označovaná jako Sybila Rýnská,Mahe-

nova divadla dle atraktivních literár-
ních a filmových předloh Želary a Re-
duty  Jíst duši se vrátíme v příštích
číslech.

Divadlo Husa na provázku premiéruje (9. IV.) druhý díl pro-
jektu Smějící se Jelínek a to pohádku pro děti od 7 do 136 let
O pejscích a kočičkách z pera a v režii Jiřího Jelínka. K reprízova-
nému (19. IV.) 1. dílu projektu Smějící se Jelínek Laurel a Hardy
lze říci, že se jedná o vtipné interaktivní představení, kde anota-
ce „Můžete zažít řadu věcí, které vám jinde zakazují: vykřikovat,
jíst, házet po sobě věci, povídat si s herci, zpívat nebo dokonce
měnit děj,“ je pravdivá.

Divadlo Radost premiéruje (24. III.) Veselé paničky Windsor-
ské v úpravě a režii Vlastimila Pešky, který je i autorem scénické
hudby. Nelze pochybovat o jeho hravé invenci už vzhledem
k Shakespearově předloze, jež kumuluje komické situace.

přírodovědkyně, lékařka - bylinářka,
hudební skladatelka a spisovatelka ze-
mřela v 81 letech v roce 1179, době kdy
se ženy nedožívaly 40 let. Skladby na

své texty nechala zpívat ženským sborem jako gregoriánský cho-
rál, v době kdy gregoriánský chorál směli zpívat jen muži – mniši.
Interprety bude soubor Tiburtina Ensemble s doprovodem go-
tické harfy a středověkého cimbálu.

JazzFestBrno představí (23. III.- 4. V.) tradiční jarní jazzovou
přehlídku. Festival zahájí v Sono Centru absolvent oboru sklad-
by na Berklee College of Music v Bostonu David Dorůžka se svým
triem. Trojnásobný nositel ceny Anděl za jazzové album roku
mísí hudbu židovskou, tvorbu Bohuslava Martinů a český mezi-
válečný populární jazz. Vystoupení žijících legend jako Peter
Lipa, Milan Kašuba a Vincenc Kummer zazní (5. IV.) v Divadle
Husa na provázku jako mimořádná příležitost nejen pro poslu-

(Ilustrační foto Tibor Dávid)

k Shakespearově předloze, jež kumuluje komické situace.
Scéna Divadelní fakulty JAMU Studio Marta  premiéruje (26.

III.) hru Několik rozhovorů o (Kristu) litevské dramatické spiso-
vatelky Tekl? Kavtaradz?. Autorka, zázračné dítě litevské litera-
tury, debutovala první knihou v 15 letech, druhou v 17 letech.
Obě byly dle kritiky literární událostí. Dnes má autorka, naroze-
ná roku 1990, za sebou dva realizované filmové scénáře a působí
pedagogicky.

Hudebně-dramatická laboratoř JAMU Divadlo na Orlí pre-
miéruje (18. III.) Mozartovu Kouzelnou flétnu. Je otázka, co chtěl
libretista Emanuel Schikaneder říci. Zda pouze singspielem, li-
dovou hrou se zpěvy, pobavit nebo zašifrovat skryté významy.
Rozhodně měl velké zkušenosti s divákem a to i brněnským jako
ředitel Reduty v letech 1807 – 1809. Díky Mozartovi se předloha
stala nesmrtelnou a z řady interpretací si mladí inscenátoři vy-
brali to první nejdůležitější - zkoušku.

Hudební fakulta JAMU  uvede (24. III.) v Besedním domě

Husa na provázku jako mimořádná příležitost nejen pro poslu-
chače, ale i pro vzácně se scházející interprety generace sedm-
desátníků. V Bobycentru uzavře (4. V.) festival Chick Corea Trio.
Chick Corea obdržel cenu Grammy 22 krát a jeho hudební vyjad-
řování jde od avantgardy přes bebop k jazzrockové fúzi, latinsko-
americké a tradiční španělské hudbě, dětským písním a komorní
i symfonické hudbě.

/V-zh/
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Hudební fakulta JAMU  uvede (24. III.) v Besedním domě
absolventský koncert Nikol Kraftové z oboru dirigování. Bude ří-
dit Moravskou filharmonii Olomouc s programem složeným
z Haydnova Koncertu Es dur pro trubku a orchestr a Dvořákovy
Novosvětské symfonie. Dirigentka než nastoupila na JAMU
absolvovala muzikologii. Její diplomová práce se zabývala diri-
gentským uměním Rafaela Kubelíka, které studovala z hudeb-
ních nahrávek i nahrávek jeho úvah o hudbě v mnichovském roz-
hlase. Rozhlas v Mnichově nedovoluje nahrávky půjčovat mimo
svou budovu. Lze očekávat poučené, intelektuálně pojaté prove-
dení Dvořáka a popřát křehké mladé dirigentce patřičnou dávku Svatá Hidegarda -  foto archiv)
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dernější laboratoř nevytvoří znovu. Nezbývá než vytvářet světo-
vou genovou banku zvířat, na níž se podílí i kurátor výstavy. Týká
se to i naší zemičky, kde se areál životního prostředí živočichů
dělí dálnicemi a výstavbou a vzácné druhy a endemity vymírají.

Kurátor má zkušenosti z expedic od delty
Dunaje po Orinoko, od Galapág po Indoné-
zii. Zoologické oddělení na rozdíl od praco-

Muzeum romské kultury do 30. IV. vystavuje Poklad Romů
s podtitulem Tajemství romského šperku. Jde o výstavu bohat-
ství Romů, které při kočovném způsobu života romské ženy tra-
dičně nosily na sobě. Kdo přišel v minulosti s Romy do styku tuto
okolnost znal. Nejlépe je popsána v povídce
Otakara Bystřiny, přítele Petra Bezruče, na-
zvané Cikánský advokát ze sbírky povídek

Poklad Romů - foto Romské muzeum

zii. Zoologické oddělení na rozdíl od praco-
višť Akademie věd shromažďuje sbírky
a počet odborných pracovníků na nápor
ohrožených druhů nedostačuje. Generální
ředitel MZM to zdůvodnil nedostatkem
financí od současného Ministerstva kultury.
Pominul tak početné vedení MZM, vytvoře-
né bývalým ředitelem, s platy na úrovni ni-
koliv muzejnictví, ale bankovního sektoru.

Vila Stiassni do 19. III. vystavuje Tech-
nické památky v Norsku a České republice.
Cílem výstavy je představit a porovnat

současné přístupy k poznání, ochraně a využití industriálního
dědictví v České republice a Norsku. Prezentují se tak výsledky
projektu Průmyslové dědictví, který byl realizován za finanční
podpory Norských fondů. S tématem kontrastuje stav bývalých

zvané Cikánský advokát ze sbírky povídek
Humor Otakara Bystřiny z roku 1927. Na
přelomu 19. a 20. století působil Bystřina,
občanským jménem Ferdinand Dostál, jako
advokát v Novém Jičíně. Obhajoval romské
kotláře z uherské Bukoviny, nařčené z pod-
vodu. Za nemožnou se považovala oprava
děravého měděného kotle, aniž by pak bylo
opravené místo patrné. I dnes taková opra-
va vyžaduje vysokou teplotu svářecího pla-
mene a kus řemeslného fortelu. Řemeslník
přelomu 19. a 20. století měl jen měch a ko-
vářskou výheň a romští kotláři otevřený oheň. Tradiční řemeslo
výrobců a opravářů měděných kotlů skrývalo řemeslnické tajem-
ství, jehož předvedením před soudem se obvinění obhájili.
Svému advokátovi platili stříbrnými ozdobnými kulovitými knof-

brněnských průmyslových areálů jako je Vlněna II na Cejlu, kde
před 51 lety vznikl ateliér unikátní textilní techniky Art protis,
dnes je tam parkoviště a objekt prodejního řetězce a areál Krasu
na Starém Brně, kde dnes bují jen náletový les a archeologové se
těší na odkrytí původního brněnského hradu, který Kosmas
umístil na břeh Svratky.

Moravská galerie v Uměleckoprůmyslovém muzeu  do
16. IV. uvádí výstavu nazvanou Etuje pro Věstonickou venuši.
Jedná se o návrhy 13 současných studentů Ateliéru produktové-
ho designu VŠUP zimního semestru 2016-2017 pod vedením Mi-
chala Froňka a Jana Němečka. Jde o přídavek k souběžné výstavě
jejich pedagogů, designérské dvojice známé jako Olgoj Chor-
choj, nazvané OCH, hlásících se k odkazu funkcionalismu. Výro-
čí brněnské Výstavy soudobé kultury v roce 1928, kde vitrínu pro
korunovační klenoty Karla IV. navrhl Josef Gočár, se blíží i jako
inspirace pro studenty.            /V-zh/

líky, odborně gombíky, a tureckými zlatými dvojdukáty z náhr-
delníků v ceně tehdejší chalupy. Na výstavě jsou k vidění tradiční
šperky i tvorba současných romských výtvarnic - šperkařek
Malgorzaty Mirgy Tas z Polska, mezinárodně úspěšné Nicole
Taubingerové z ČR, návrhářky šperků a oděvů pro Miss Sloven-
sko Moniky Vontszemüové a návrhářky oděvů a šperků inspiro-
vaných romským folklorem, majitelky značky Romani design,
Eriky Vargy z Maďarska.

Moravské zemské muzeum v rámci svého 200. výročí
představilo do 5. III. Zoologické oddělení jako další z řady výstav
jednotlivých oddělení, trvajících 14 dní. Jednotlivé exponáty re-
prezentovaly druhy před vymřením - např. novozélandský pa-
poušek kakapo soví nebo indonézská pita modrokřídlá, ohrože-
ná rozšiřováním plantáží palmy olejné. Na tiskové konferenci
zazněly z úst kurátora výstavy Miroslava Šebely šokující informa-
ce - každý den umírá na zeměkouli 1 druh a zatím ho ani nejmo-

Zajímavé knižní novinky z nakladatelství Littera
inspirace pro studenty.            /V-zh/ce - každý den umírá na zeměkouli 1 druh a zatím ho ani nejmo-

Exkluzivní dárková fotografická kniha
o tajích a zajímavostech z míst na evrop-
ských ostrovech a pobřežích Záhady, le-
gendy a mýty , jejímž autorem je Dušan
Procházka, přichází na trh z brněnského
nakladatelství a vydavatelství PhDr. Karla
Kovaříka Littera v letošním prvním jarním
měsíci. První díl s více než 200 fotografie-
mi popisuje 21 blízkých cílů našich dovo-
lených nebo z cest za poznáním. Tato
místa se stala svědkem zajímavých či ta-
jemných událostí, o nichž návštěvníci

Ediční plán Littery slibuje, že na jaře se
čtenáři dočkají také pozoruhodného titu-
lu Evy Hanykové Dotkli se Brna, obsahu-
jícího přes 110 medailonků již nežijících
osobností. Někteří z představitelů vědec-
ké a kulturní elity se v Brně narodili a ro-
diče je ještě v peřince z města odvezli,
aby se sem více nevrátili. Mnozí naopak
do Brna přišli, nechali se okouzlit a zůstali
do konce života. Brnu ze sebe předali to
nejlepší. Jiní všechna léta prožili jinde
a do Brna se přijeli rozloučit se životem.

Mendel, Oldřich Mikulášek, Vítězslav Ne-
zval, Ladislav Pešek, Zdeněk Rotrekl, On-
dřej Sekora, Jan Skácel, Rudolf Těsnohlí-
dek nebo baronka Bertha von Suttnerová
Kinská, která se v r. 1905 jako první žena
stala nositelkou Nobelovy ceny míru.

Littera působí na českém i slovenském
knižním trhu od roku 1990. Ediční činnost
zaměřila především na vydávání odbor-
ných a obrazových publikací. Mezi více
než 65 tituly jsou i speciální cizojazyčné
slovníky, historické publikace, portréty
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jemných událostí, o nichž návštěvníci
netuší nebo neznají některé souvislosti.
Kniha okouzlí čtenáře nejen nádhernými
fotografiemi, ale zavede je také na legen-
dami opředená místa. Ukáže, jak tato mís-
ta vypadala dříve a jaká jsou nyní. Přináší
mnoho poučení i vysvětlení, přibližuje vý-
chodní a centrální Středomoří, od Kypru
přes Rhodos, Kos, Krétu, Terst, Benátky,
Pompeje, Sicilii, Sardinii a Djerbu až do
Černého moře včetně Varny.

a do Brna se přijeli rozloučit se životem.
Výčet jmen bychom mohli začít speleolo-
gem a archeologem Karlem Absolonem,
nechybí např. Petr Bezruč, Ivan Blatný,
Gustav Brom, Karel Čapek, Josef Dobrov-
ský, Bohuslav Fuchs, Hugo Haas, Franti-
šek Halas, Karel Höger, Bohumil Hrabal,
Leoš Janáček, Jošt Lucemburský, Eliška
Junková, Dušan Jurkovič, Viktor Kaplan,
František Matouš Klácel, Rafael Kubelík,
Adolf Loos, T. G. Masaryk, Gregor Johann

slovníky, historické publikace, portréty
zajímavých osobností, unikátní publikace
o historických památkách Prahy a Brna
i cestopisné publikace. Slouží k propagaci
národní kultury, podporuje vzdělávání
a posiluje národní identitu. K nejzajíma-
vějším brunensiím patří kniha fotografa
Mojmíra Strouhala Brno fotogenické,
která na 168 stránkách zobrazuje maje-
státní a poetické památky v proměnách
času, jaké Brno bylo a jaké je dnes.   bhl



O činnosti
Výboru národní kultury

v roce 2016

Za básníkem Bohumírem Pospíšilem
Řečeno slovy Jiřího Wolkera, „pár lidí zachvělo se, jak k ránu v rose květiny“ .
Svět se nezmění, ale nám, kteří jsme ho měli rádi, bude chybět. Doyen brněnských

básníků, člen VNK a UČS byl dlouhá léta aktivním členem obou organizací. Svou poezií
byl pevně ukotven na rodném Hulínsku. Jeho verše hovoří vroucně o lásce k tomuto
kraji, kterému zůstal věrný do konce života. Odešel, zanechávaje za sebou verše plné
lásky ke své ženě, k lidem, ke své vlasti. Naplnil definici: „Není smrti tam, kde byl život
naplněn prací, obětavostí a láskou“.

Milý Bohoušku, jménem VNK v Brně Ti děkuji za Tvou práci, za Tvůj neutuchající
zájem a podporu naší činnosti. Nadále budeš pro nás žít v našich vzpomínkách a ve
svých verších.    Marie Veselá, VNK Brno v roce 2016

Celý rok probíhala diskuse o dalším
směřování VNK a čtvrtletníku Lípa. Došlo
ke změnám, vynuceným novým Občan-
ským zákoníkem, které se dotkly většiny
společenských organizací. Od počátku
roku je VNK Brno z občanského sdružení
pobočným spolkem. Zapsaným spolkem
je VNK Praha (s právní subjektivitou).
Na valné hromadě v Praze 15. prosince
2016 byl schválen návrh stanov, který
VNK v Brně uvádí jako pobočný spolek.
Nové představenstvo si zvolilo nového
předsedu, historika a literáta Jana Kristka.

V Brně se rada VNK ve složení před-
sedkyně Marie Veselá, hospodář Mgr. Mi-

svých verších.    Marie Veselá, VNK Brno

S čím šli naši zastupitelé na jednání ZMB
Na březnovém jednání má Zastupitelstvo města Brna schválit přes 110 bodů jednání.
Zastupitelům je především předkládán ke schválení souhrnný rozpočet města Brna,

který vychází z rozpočtu města schváleném ZMB dne 13.12. 2016 s předpokladem ztráto-
vého hospodaření v daném roce. Takto připravený „ztrátový“  rozpočet náš klub jedno-
značně nemůže podpořit.

Mezi body, v nichž rada města navrhuje poskytnutí účelových dotací rozličným aktivi-
tám a programům jednotlivým subjektům působícím na území města, v bodě č.13 budeme

Bohumír Pospíšil
I já mám svůj erb šlechtický,
je zcela prostý, morálně i eticky,
skládá se jen z jedné čáry přímé

na níž moje milá Haná dříme.
Nad tou čarou se však nebe modrá,
i když z nebe vláha padat hodlá.

sedkyně Marie Veselá, hospodář Mgr. Mi-
loš Hudec, členové Jana Urbánková a Jiří
Miča, schází většinou jednou za měsíc.
Uskutečnilo se 9 akcí: 2 koncerty na ZUŠ
J. Babáka a v sále ÚMČ Brno-střed, 2 před-
nášky, jedna s promítáním ukázek, vlasti-
vědný a poznávací zájezd, exkurze spoje-
ná s výstavou, prezentace nakladatelství
Kmen v kavárně Zákoutí na Kopečné ul.
č. 20, autorské čtení.

20 členů VNK odebírá čtvrtletník Lípa,
podle dohody s redakcí s levnější cenou.
Pro jednotlivé zájemce se nabízí roční
předplatné za 260 Kč. Členové VNK
přispívají členským příspěvkem 100 Kč.
O další činnosti VNK bude rozhodovat

tám a programům jednotlivým subjektům působícím na území města, v bodě č.13 budeme
mimo jiné rozhodovat i o poskytnutí účelové neinvestiční dotace pro Cyrilometodějskou
církevní školu na Lerchové ulici. Církve v rámci tzv. církevních restitucí již několik let dostá-
vají ze státního rozpočtu dostatečné prostředky a měly by je, jak veřejně proklamovaly, vy -
užívat i a zejména pro jimi zřizované školské a jiné instituce. Proto odmítáme tuto dotaci
schválit a pro souběžnou dotaci ZŠ a MŠ Pramínek navrhneme oddělené hlasování.

V dalších předkládaných materiálech se potvrzuje naše domněnka o neodpovídajícím
přístupu k odprodávání městského majetku občanům a nákupu pozemků veřejnosti po-
třebných. Tak za náš klub nemůžeme podpořit další prodeje bytových domů podle no-
vých pravidel, protože nedostatečně ochraňují stávající nájemníky v těchto domech před
prodejem třetím osobám! Připravené materiály také ukazují, že občanům, kteří nám řád-
ně po mnoho let platí nájemné, prodáváme co nejdráže a podnikatelským subjektům
ustupujeme kam až to jde!

Na druhou stranu nám koalice prostřednictvím médií sdělila, že ukončila proces vyvlast-
nění, když za silně přemrštěnou cenu (za téměř dvojnásobek ceny obvyklé!) vykoupí po-
slední pozemky nutné k zahájení a tím padá poslední překážka stavby velkého městského
okruhu v ulici Žabovřeská! Je s podivem, že tento krok ještě zastupitelstvo neodsouhlasilo
a veřejnosti je to podáváno jako hotová věc. Je zřejmé, že ve věcech majetkových se koalici

O další činnosti VNK bude rozhodovat
VNK Praha - jde o otázku členství, nových
legitimací i výši příspěvku.

Platí však cíle, které si VNK vytkl při za-
ložení 3. prosince 1993. Jde o šíření po-
znatků o kulturním dědictví našeho náro-
da, o boj proti zkreslování historie naší
země, boj o pravdivé informace, úsilí
o zachování českého jazyka a kultury bez
nežádoucích globalizačních vlivů. Jde
o výchovu k vlastenectví a zdravému se-
bevědomí lidí. VNK není politickou stra-
nou, nerozvíjí politickou činnost.

V Brně VNK spolupracuje s organiza-
cemi, které mají podobné zaměření, s LKŽ
Dobromysl, s Klubem českého pohraničí,
s Unií českých spisovatelů, se Svazem dů-

a veřejnosti je to podáváno jako hotová věc. Je zřejmé, že ve věcech majetkových se koalici
nedaří chovat se jako řádný hospodář. Mimochodem to jsme dokladovali již při schvalová-
ní směny pozemků pro vybudování atletické haly k univerzitnímu kampusu Bohunice, kte-
rá se z předložených posudků také jevila značně kontroverzní a nevýhodná!

Budeme se také zabývat situací kolem pořizování nového Územního plánu města Brna.
Na stole jsou dvě reálné varianty - pokračovat v konceptu nebo zahájit pořizování nového
ÚP. Rozhodování nebude jednoduché. Musíme se chovat jako řádní hospodáři a zahodit
investice do již připraveného konceptu (cca 40 mil. korun) může být bráno jako nehospo-
dárné! Nutno také vyhodnotit situaci kolem přestavby ŽUB, kdy čekáme na studii prove-
ditelnosti. Až ta definitivně může rozhodnout, protože současný koncept počítá s varian-
tou nádraží u řeky. Hrozí nám také rok 2020, kdy se město Brno může ocitnout bez platné
územně plánovací dokumentace, což nás také výrazně trápí. Uvidíme jak se kolegové
k tomuto tématu postaví, za náš klub otevřeně sdělujeme, že k tomuto tématu budeme
přistupovat konstruktivně a zodpovědně, neboť nám na budoucnosti města Brna záleží.

Kontroverzní se jeví i předkládaný návrh na schválení veřejné zakázky „Propagace
Jihomoravského kraje a města Brna prostřednictvím letecké dopravy“ . Je nám předkládá-
no rozpočtové opatření, kterým se podle našeho názoru skrytě dotuje ztrátová letecká lin-
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s Unií českých spisovatelů, se Svazem dů-
chodců a s dalšími.

V závěru bylo vysloveno poděkování
členům rady VNK za obětavou činnost,
zejména Mgr. Miloši Hudcovi za vedení
financí a internetových stránek, členům,
příznivcům a dárcům současně s přáním,
aby na akce VNK přicházeli další zájemci
a především příslušníci mladé generace.

Ze zprávy předsedkyně VNK v Brně
Marie Veselé na VČS 25. ledna 2017.      kj

no rozpočtové opatření, kterým se podle našeho názoru skrytě dotuje ztrátová letecká lin-
ka Brno-Mnichov! Je na čase přehodnotit tuto cestu a uvážit, zda se nevydat cestou jinou.
Například, zda vzhledem k poloze Brna a blízkosti letiště ve Vídni nenavázat spolupráci
s tímto subjektem. Jednoduchou leteckou linkou se nechat dopravit na letiště ve Vídni
a odtud cestovat do celého světa s tím, že letenka a odbavení by proběhlo zde v Brně bez
dalších překážek na přestupech! Možná bychom docílili efektivnějšího ekonomického
výsledku, než skrytě dotovat ztrátovou linku. Po odchodu investora Messe Düsseldorf
z BVV nelze vyloučit, že tato linka nebude vytížena.

Věříme, že jednání budou konstruktivní, že hlas opozice bude vyslyšen, že nebude ko-
alicí válcována z pozice síly tak jako v minulosti.

Helena Sýkorová, Martin Říha, Dan Borecký a Jiří Hráček
Zastupitelský klub KSČM



Naši březnoví jubilanti
1. 3. Marie KNAPOVÁ, 58 let, MO 1101;
2. 3. Libuše BŘENKOVÁ, 82 let, LKŽ;
3. 3. Zdeňka DUDÍKOVÁ, 84 let, LKŽ, Ja-

roslav PELÍŠEK, 85 let, ZO 2901, Ma-
rie MANOVÁ, 60 let, ZO 3003;

Odešel…
Pondělí 13. února 2017 v 11 hodin. Smuteční hosté si v síni brněnského kremato-

ria přečetli: Prof. RNDr. Jaromír Demek, DrSc. a znovu vzali na vědomí smutnou
zprávu, že rodinu, členskou základnu strany a spolupracovníky z vědecké oblasti
opustil po delší nemoci 5. února 2017 ve věku nedožitých 87 let.

Především nás opustil předseda ZO KSČM 0413. Byl platným členem strany i po od-
stěhování se do Rudky na okrese Blansko. I po listopadu 1989 zůstal věrný myšlenkám
sociálně spravedlivé společnosti na rozdíl od těch, kteří byli U komunistů a po listopadu
1989 přešli k Ofčákům.

Odešel absolvent studia na pedagogické a přírodovědecké fakultě Masarykovy uni-
verzity v Brně, od roku 1958 vědecký pracovník a v letech 1963-1978 ředitel Geografic-rie MANOVÁ, 60 let, ZO 3003;

4. 3. Miloslava HORÁKOVÁ, 84 let, ZO
1505, Libuše HAJNOVÁ, 88 let, Im-
rich FARKAŠ, 73 let, oba ZO 0305;

5. 3. Oldřich HORÁK, 90 let, ZO 1505, Jaro-
slava COUFALOVÁ, 74 let, ZO 0305,
Miroslav TRČKA, 85 let, ZO 2101, Mi-
lada PILÁTOVÁ, 60 let, ZO 0502;

6. 3. Františka KLIMÁNKOVÁ, 89 let, ZO
2708, Vi lém HAGARA, 88  let, ZO
2901, Jana LIŠKOVÁ, 82 let, ZO 0309,
Jaroslav PILAŘ, 58 let, ZO 3023;

7. 3. Jaroslava GARECOVÁ, 84 let, ZO 2901;
8. 3. Olga FLOKOVÁ, 85 let, ZO 2710;
9. 3. František PÁLENÍK, 91 let, ZO 1505,

Růžena MAZALOVÁ, 89 let, ZO 0309;
10. 3. Radoslava POLÁKOVÁ, 66 let, ZO

verzity v Brně, od roku 1958 vědecký pracovník a v letech 1963-1978 ředitel Geografic-
kého ústavu Čs. akademie v Brně, v letech 1978-1987 působil na přírodovědecké fakulty
v Brně a od roku 1987 byl vedoucím katedry geografie a didaktiky oboru na přírodově-
decké fakultě Palackého univerzity v Olomouci. Jako fyzický geograf a geomorfolog se
ve více než 500 publikacích věnoval vzniku a vývoji svahů a rovin zemského povrchu
v různých klimatických podmínkách. Už tituly publikací o tom svědčí – Typy reliéfu
Země, Planeta Země a její krajiny, Zeměpis světadílů, vysokoškolský text Teorie geogra-
fie a regionální geografie, Úvod do studia geografie a dějiny geografie, Zeměpis pro
6. - 7. ročník ZŠ a pracovní sešity. Nelze opomenout jeho publikace Geografie ČSSR
a životní prostředí ČSR.

V paměti a vzpomínkách nás všech, kteří jsme ho znali, bude žít soudruh profesor
Demek jako člověk se vzácnou povahou klidného, rozvážného a tolerantního k názo-
rům, kladům i omylům druhých, jako pozorovatel a hlubokými znalostmi naplněný kri-
tik poměrů u nás i ve světě, jako příklad zaníceného komunisty, obdivuhodně skromné-
ho člověka, jako příklad pro nás všechny.

Čest jeho práci a památce, velká úcta jeho působení ve straně a ve vědě!
0502, Jana HANCKOVÁ, 73 r. ZO 0309;

12. 3. Marie VESELÁ, 70 let, LKŽ, předsed-
kyně VNK, Marie RYNDOVÁ, 84 let,
ZO 0309;

13. 3. Rudolf KOPP, 64 let, ZO 2901;
15. 3. Josef HORŇÁK, 93 let, ZO 1505;
16. 3. Svatava FIALOVÁ, 79 let, ZO 0305,

Libor JAROŠ, 35 let, MO 1401;
18. 3. Věra HANZALOVÁ, 91 let, ZO 2901;
19. 3. Zdenka ŠVÁBENSKÁ, 95 let, MO 1600;
20. 3. Ernestína ŠULOVÁ, 80 let, ZO 0416,

Zdeňka BENEŠOVÁ, 84 let, ZO 2711,
Vlasta MIKLOVÁ, 90 let, ZO 0305;

21. 3. Dagmar VEČERKOVÁ, 85 r. MO 1401;
22. 3. Karel UR BÁNEK, 76 let, Jaroslav

BOUDA, 46 let, oba ZO 3023;
23. 3. Jan NETOUŠEK, 78 let, ZO 0309;

Čest jeho práci a památce, velká úcta jeho působení ve straně a ve vědě!
Karel Janiš

Žije v naší paměti a vzpomínkách
Aktivní účastník diskusních čtvrtků a seminářů pořádaných MěV KSČM v Brně, váš-

nivě diskutující i vystupující na nich s vlastními úvody k dané problematice, autor mno-
ha statí v občasníku Echo i v dalších tiskovinách. Někdejší účastníci uvedených akcí již
uhádli, že jím byl soudruh prof. PhDr. Ludvík Tošenovský, CSc., který opustil svět i nás
všechny 7. března 2012, v den 162. výročí narození filozofa, sociologa, prezidenta
republiky T. G. Masaryka. Soudruh prof. Ludvík Tošenovský se v mnoha monografiích
a statích zabýval závažnými problémy filozofie – teorií pravdy a pravdou v dějinách filo-
zofie a v marxistické filozofii zvláště, vztahem mezi dialektikou a vědou, realismem ve
vědě a filozofii. Vedl katedru filozofie a metodologie věd, byl děkanem filozofické fakul-
ty brněnské univerzity a působil i v kolegiu filozofie a sociologie Čs. akademie věd
a v redakční radě Filozofického časopisu. Z pozic marxistického filozofa hodnotil situa-
ci v KSČM, v naší společnosti i ve světě.23. 3. Jan NETOUŠEK, 78 let, ZO 0309;

24. 3. Josef HEBNAR, 87 let, MO 1101,
Adolf ZATČANSKÝ, 83 let, ZO 0502;

25. 3. Jaroslav JANČÍK, 75 let, ZO 3003;
26. 3. Jaroslav BENDA, 90 let, ZO 1505, Mi-

lan HOLÝ, 65 let, ZO 2301, Josef
SKOUPÝ, 83 let, ZO 3023;

27. 3. Roman ČECHOVSKÝ, 81 let, MO
1101, Vladislava NÁDENÍČKOVÁ, 68
let, ZO 3003;

28. 3. Vladimír VALTER, 89 let, ZO 2101,
Antonín GRUBER, 70 let, Jan SLAVA-
TA, 73 let, oba MO 1401;

29. 3. Vratislav VEČERKA, 89 let, MO 1401;
31. 3. Jaroslav NAVRÁTIL, 74 let, ZO 0309.

Všem našim jubilantům děkujeme za
práci pro sociálně spravedlivou společ-

V roce 2009 vyšla v Oregu jeho obsáhlá publikace, v níž aktuálně komentoval výňatky
ze svých prací a provedl čtenáře svým strastiplným životem, cestami k „filozofování“ ,
které se stalo jeho životním posláním. Naplňujme jeho odkaz vyslovený v titulku jeho
publikace Za pravdou ve filozofii v průvanu společenských proměn, i když dnes jde
o pořádný průvan globálního charakteru. V něm nám pomohou jeho názory být vodít-
kem k hodnocení jevů kolem nás i příkladem k nalezení co nejpravdivějšího jejich hod-
nocení.    Karel Janiš

Vyjdeme jinak
Vzhledem ke komplikacím s výrobou

a také neustálou nekázní některých auto-
rů, kteří soustavně ignorují termín uzá-
věrky, rozhodl editor po domluvě s redak-
cí, že počínaje číslem 4/2017 bude ECHO
vycházet o týden později, tedy:

Termíny uzávěrky se nemění! Dodání
textů v elektronické podobě na adresu
tibor.david@volny.cz  nejpozději do 12
hodin!

Pokud píšete strojem, odevzdávejte
originály na MěV. Nepředávejte, prosím,
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Příští číslo:
uzávěrka 20. března

vyjde 20. dubna

práci pro sociálně spravedlivou společ-
nost a do dalších let přejeme pevné zdraví
a dobrou pohodu! ZO (MO) KSČM, LKŽ
Dobromysl, VNK a redakce ECHO!

Pozn.: Redakce důrazně žádá ZO, aby
příspěvky do společenské kroniky dávaly
v tomto formátu a pouze na čtvrtletí pře-
dem! Ručně psané ČITELNĚ!  Děkujeme!

vycházet o týden později, tedy:
č. 4 20. dubna
č. 5 18. května
č. 6 15. června
č. 7 21. září
č. 8 19. října
č. 9 23. listopadu
č. 10 14. prosince

originály na MěV. Nepředávejte, prosím,
kopie na průklepovém papíře!

Fotografie přednostně digitální, s po-
piskou a jménem autora! Opět na výše
uvedené adresy a MěV KSČM.

Žádáme vás, abyste materiály dodá-
vali co nejdříve – potřebujeme čas na
zpracování! red


